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OPTİMİZE  
teknoloji 

X2 DAHA 
GÜÇLÜ
Koruma**

**Ağzın doğal savunmasına karşı 

*Sağlıklı bir beslenme ile. Korumanın sürekliliği için 
 dişlerinizi günde iki kez firçalayın. PM
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YENİ

The One 
Solution

Start video: kulzer.
com/one-effect

Her zaman doğru rengi yakalayın:  Charisma Bulk Flow ONE’ın mükemmel renk 
uyumu özelliği sayesinde restorasyonlarınız çevre dentisyonun rengini yansı-
tarak bölgeye adaptasyonu sağlar.

Etkili kullanım:  Son bir kapatma katmanına ihtiyaç duymadan, 4mm‘ye kadar 
kaviteleri kolayca doldurabilirsiniz.

Uzun süre dayanıklı restorasyonlar:  Yüksek direnç, düşük büzülme ve aşınma 
direnci, arka bölgedeki çiğneme yüküne dayanabilen dayanıklı restorasyonlar 
sağlar.

Charisma Bulk Flow ONE.
Günlük vakalarınıza kullanabileceğiniz ilk 
tek-renk özellikli akışkan bulk fill!
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https://vizyodental.com.tr/
https://www.instagram.com/vizyodentall/


DIM 2023
DIO Internat�onal Meet�ng

DIO Uluslararası Buluşması 2023

BUSAN
GÜNEY KORE

18-25 Ek�m 2023

6 Gece 7 Gün DIM 2023 Kültürel Gez� 
Busan ve Seul'de, 2

farklı şeh�r ve otelde
toplamda 6 gece

konaklama

10 ülkeden 13 farklı
konuşmacı �le 2 tam

gün boyunca
sempozyum katılımı

(21-22 Ek�m)

Kore'n�n farklı
şeh�rler�nde 2 gün
boyunca kültürel

gez�ler ve alışver�ş
�mkanları

| d�o�mplanttr

w w w . d � o � m p l a n t . c o m . t r

DIM 2023 Kore programımız hakkında daha detaylı bilgi almak için lütfen bu formu doldurunuz.

https://www.instagram.com/dioimplanttr/
https://www.dioimplant.com.tr/
https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSeMUi1g1BlxonHhpC2sCG3C_mRkZp4d02YCSZRa4Q7G3GdlHg/viewform
https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSeMUi1g1BlxonHhpC2sCG3C_mRkZp4d02YCSZRa4Q7G3GdlHg/viewform
https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSeMUi1g1BlxonHhpC2sCG3C_mRkZp4d02YCSZRa4Q7G3GdlHg/viewform


https://www.bego.com.tr/
https://www.instagram.com/begoturkiye/
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26 FDI	2024	KONGRESİ	İSTANBUL’DA
 Dünya	Dişhekimleri	Birliği	FDI’ın	her	yıl	Eylül	ayında	
	 düzenlediği	Dünya	Dişhekimliği	Kongresi	2024’te	ikinci	
	 kez	Türkiye’de	yapılacak.	

28 ‘2013’TEKİ	HARİKA	KONGRENİZ	HÂLÂ	BELLEKLERDE’
 Dünya	Dişhekimleri	Birliği	FDI	Başkanı	İhsane	Bin	
	 Yahya’yla	2024	Dünya	Dişhekimliği	Kongresi’nin	İstanbul’a	
	 verilmesine	dair	sözleşmenin	imzalandığı	saatlerde	bir	
	 söyleşi	gerçekleştirdik.

30 ‘YENI	REKORLAR	KIRMAYA	HAZIRLANIYORUZ’
 FDI	Konseyi’nin	üyesi	meslektaşımız	Dr.	Duygu	İlhan’dan	
	 başarıyı	getiren	gelişmeleri	öğrendik.	

34 ERO	İSTANBUL’DA	TOPLANDI Dünya	Dişhekimleri	Birliği	FDI’ın	Avrupa	Bölge	Örgütü	
	 olan	ERO’nun	2023	yılı	Genel	Kurulu	28-29	Nisan	2023	
	 tarihlerinde	İstanbul’da	toplandı.	

38 29	EKİM’İN	100.	YILINDA	ANKARA’DA... 
 TDB	27.	Uluslararası	Dişhekimliği	Kongresi	hazırlıklarıyla	
	 i̇lgi̇li̇	olarak	ADO	Başkanı	ve	Kongre	Organizasyon	
	 Komitesi	2.	Başkanı	Serkan	Er’den	bilgi	aldık.

37	 SÜREKLİ	DİŞHEKİMLİĞİ	EĞİTİMİ
	 KREDİLENDİRİLMİŞ	SORULAR

40 KONTEYNER	KLİNİKLER	DEPREM	BÖLGESİNDE 
 6 	Şubat	2023	depremlerinin	ardından	bölgede	çalışmaya	
	 devam	etmek	isteyen	meslektaşlarımıza	destek	olmak	
	 amacıyla	konteyner	klinikler	devreye	sokulmaya	
	 başlandı.

48 ‘KENDİMİ	YAZMAKLA	GÖREVLİ	HİSSEDİYORUM’
 Efe	Erginer,	40	yıl	serbest	dişhekimi	olarak	çalıştıktan	
	 sonra	yazdığı	bir	anı	kitabıyla	hayatı	bambaşka	bir	yöne	
	 evrilen	bir	meslektaşımız.	

52	 İRAN’DAN	UÇUP	GİDEN	BİR	KUŞ
	 Dünya	Edebiyatında	Dişhekimliği’nde	bu	sayıda	İranlı	
	 kadın	yazar	Feriba	Vefi’nin	Uçup	Giden	Bir	Kuş	
	 romanından	pasajlar	var.	

54	 HAYAL	KADAR	KIRILGAN	HAYAT	KADAR	GERÇEK	 
 Yayın	Kurulu	üyemiz	Tuğba	Gürbüz	William	Trevor’un	
	 öykü	kitabı	Yağmurdan	Sonra	üzerine	yazdı.

56 BAYRAK	YARIŞÇISI	MARATONCULAR
	 Fatin	Hazinedar	250	yıl	öncesinden	bugüne	yolu	
	 dişhekimliğiyle	çakışan	bir	ailenin	hikayesini	yazdı.
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your vision 
powerfully, seamlessy, immediately

Yeteneklerden oluşan bir güç merkezi
•  Daha hızlı ve daha verimli
 Taramanızın işlenmesi için %20 daha az 
  bekleme süresi ile uygulama üretkenliğini artırmak*

•  Gelişmiş görselleştirme
 Eşsiz bir deneyim için daha ayrıntılı görselleştirme 
 ve daha geniş görüntüleme açıları

•  Bugün için doğru, yarın için hazır 
 Sizi ve sürekli artan işlem kalitenizi destekleyen,        
 geleceğe hazır bir tarayıcı

Yanınızda taşıyabileceğiniz bir teknoloji
Mobil konfigürasyonda iTero Element Plus Serisi ile tanışın.**
•  Hepsi bir arada, taşınabilir tıbbi sınıf tarayıcı
•  VESA montajı sayesinde sıfır ayak izi/alan kaplama
•  Cart konfigürasyonu ile aynı düzeyde deneyim
•  Align Technology tarafından sunulan wand ve işlemci birimi
•  Kabin boyutunda özel tekerlekli çanta

iTero Element Plus Serisini bugün deneyimleyin.
* Ortalama olarak, iTero Plus Serisi ile iTero Element 2 ve iTero Element 5D görüntüleme sistemi karşılaştırıldığında ve iTero Element 2/iTero Element 5D bilgi işlem üniteleri ve iTero 
Element Plus Serisi bilgi işlem ünitesi tarafından işlenen 3 hazırlık dişi ile 40 Invisalign taramasının ve 40 restoratif taramanın tarama işlem süresi karşılaştırmasına dayanmaktadır.
** iTero Element Plus Serisi konfigürasyonları için lütfen yerel iTero satış temsilcinize danışın.

Son teknoloji deneyim
•  Sorunsuz tarama
 Her randevuda her hastayı tarayabilmeniz için  
 sorunsuz tarama deneyimi

•  Sizin için tasarlandı
 Size ve çalışma şeklinize uyacak ergonomik     
 tasarım

•  Uygulamada uzmanlık
 20 yılı aşkın mühendislik uzmanlığı, hastalara 
 olağanüstü bir deneyim sunmak için tasarlandı



erhaba,

Yaraları kolay sarılamayacak depremin 
meslektaşlarımıza etkilerini azaltma ça-
balarımız sürüyor. Şimdi bölgede çalışan 
meslektaşlarımızın kliniklerinin ayağa 
kaldırılması görevi var. Bunu mümkün 

olduğunca erken yapabilirsek hem söz konusu meslek-
taşlarımızın morallerini bir parça düzeltebileceğiz hem 
de bölgenin ayağa kalkmasına kendi cephemizden 
katkı sunmuş olacağız.

Bir yandan da enkaz altında kalmış odalarımızın 
faaliyetlerini sürdürebilmeleri için Maraş, Adıyaman ve 
Hatay’da ‘Konteyner Oda’lar oluşturduk. Muayeneha-
neleri ağır ve orta hasarlı meslektaşlarımız mesleklerini 
sürdürebilmek için fiziki mekana ihtiyaç duyuyorlar. 
Maddi sıkıntıları olsun olmasın, kısa sürede bu problemi 
çözmeleri mümkün görünmüyor, çünkü özellikle Hatay, 
Adıyaman, Maraş ve Malatya illerimizde muayenehane 
yapacak sağlıklı bina bulmak oldukça zor. Bu sorunu en 
azından belli bir süreliğine aşmak için konteyner klinik-
ler oluşturma yoluna gittik. 

Colgate ve Sensodyne firmalarımızın desteğiyle 40’a 
yakın konteyner sağladık. Bunları bazı yerlerde dönü-
şümlü olarak bazı yerlerde de tek başına meslektaşla-
rımız kullanmaya başladı. Yine Oral B firmamız acil ağız 
diş sağlığı hizmetleri için sekiz konteyner sağlamıştı. 
O çalışmanın sona erdirilmesi durumunda bunları da 
konteyner klinik olarak ihtiyaç duyan meslektaşları-
mızın kullanımına sunacağız. Bütün bu çalışmalar için 
yurt içinde ve yurt dışında sektörden çeşitli destekler 
sağladık. Henry Schein ve GC firmaları ürün desteği ve-
recek. DİŞSİAD da konteyner kliniklerin cihaz ihtiyacının 
karşılanmasına destek olacak. İlk etapta hazırlanan 20 
set bölgeye naklediliyor. Muayenehanesi tümüyle yıkıl-
mış, hiçbir cihazını kurtaramamış olanlardan başlayarak 
cihaz desteği de veriyoruz. Deprem bölgesi yeniden 
toparlanana kadar meslektaşlarımıza destek olmayı 
sürdüreceğiz.

Dünya Dişhekimleri Birliği FDI’ın Avrupa Bölge 
Örgütü ERO’nun 2023 yılı Genel Kurulu geçtiğimiz ay 
İstanbul’da yapıldı. Neredeyse tüm ülkelerin delegas-

yonlarının eksiksiz katıldığı İstanbul toplantısında son 
zamanlarda çeşitli şikayetlerin ortaya çıktığı sağlık 
turizmi ve dişhekimi insan gücünün ülkeler arasında yer 
değiştirmesi gibi güncel meseleler de ele alındı. 

ERO toplantısı vesilesiyle FDI Başkan ve yöneticilerini 
de Türkiye’ye davet etmiştik. Uzun zamandır Dünya 
Dişhekimliği Kongresi’ni İstanbul’da organize etmek 
üzere çalışmalarımız sürüyordu. 2025 için yaptığımız 
hazırlıklar 2024 Kongresinin Çin’de yapılamayacağının 
anlaşılması üzerine bir yıl öncesi için geçerli oldu. ERO 
toplantısının ardından FDI yöneticileriyle protokolü im-
zaladık ve resmi olarak 2024 Dünya Dişhekimliği Kong-
resi’ni üstlenmiş olduk. Eylül ayında Sidney’de yapılacak 
Kongrede FDI flamasını teslim alacağız. Bahsettiğimiz 
gelişmeden dolayı hazırlık süremiz biraz kısalmış oldu 
ama 2013 Kongresini de aşacak bir Kongre hazırlayaca-
ğımıza inancımız tam. 

Türk Dişhekimleri Birliği ve dişhekimleri odalarının 
işlemlerini hızlandırmak, kayıtlara ulaşmayı kolaylaştır-
mak ve bürokrasiyi azaltmak gibi amaçlarla Elektronik 
Belge Yönetim Sistemi’ne (EBYS) geçiyoruz. Odalarımı-
zın sekreterlerine de kurduğumuz sistemle ilgili eğitim-
ler verildi. Yaşadığımız depremde belgelerin elektronik 
ortamda da saklanmasının ne kadar önemli olduğunu 
gördük, Oda binalarımızla birlikte evraklarımız da yok 
oldu. EBYS ile birlikte bu riskleri de ortadan kaldıracağız.

Geçtiğimiz Ocak ayında 41. Odamız olarak aramıza 
katılan Kırklareli Dişhekimleri Odası ilk Genel Kurulunu 
yaparak rutin çalışmasına başladı. Kurucu olarak görev 
alan meslektaşlarımız bu süreci başarıyla yöneterek 
Oda’yı Genel Kurula taşıdılar. Kendilerine teşekkür edi-
yor, Kırklareli Dişhekimleri Odamıza başarılar diliyorum.

Dergimizin hazırlandığı günlerde ülkemiz Cumhur-
başkanlığı seçiminin ikinci turuna doğru gidiyordu. 
Yaşadığımız güzel coğrafyada demokrasiye, hukuka, in-
san hak ve özgürlüklerine saygılı, kendisi gibi olmayanı 
düşmanlaştırmayan bir yönetim anlayışına ihtiyacımız 
var. Seçimlerin demokratik bir olgunluk içinde geçme-
sini diliyor, tüm meslektaşlarımı oy vermeye ve oylarına 
sahip çıkmaya çağırıyorum.

Konteyner klinikler 
devrede
A. Tarık İşmen TDB Genel Başkanı

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 11
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Deprem gerçeğini unutmuyoruz
Deprem bölgesinde gönüllü dişhekimleriyle 
yürüttüğümüz toplum ağız diş sağlığına hiz-
metlerini, Hatay’da kamusal sağlık hizmet 
sunumunun ve bölgedeki meslektaşlarımızın 
çalışmaya başlaması nedeniyle Hatay Dişhe-
kimleri Odamızın da onayıyla 6 Mayıs tarihi 
itibarıyla tamamladık. Adıyaman’da ise ko-
şullar yeterli düzeye gelene kadar gönüllü ça-
lışmamızı sürdüreceğiz. 

Bölgede işyerleri göçük altında kalmış, ya-
pıları içine girip çalışamayacak durumda olan 
dişhekimlerimize acil ve geçici çalışma ortam-
larının yaratılması için Birliğimiz tarafından 
hazırlanan   “Deprem Bölgesinde Özel Ağız ve 
Diş Sağlığı Hizmetleri Projesi”  çerçevesinde 
çalışmalarımız büyük ölçüde tamamlandı ve 
meslektaşlarımızın bir kısmı konteyner kli-
niklerde çalışmaya başladı. 

Depremzede meslektaşlarımıza 
destek kredisi
Deprem bölgesinde kadınlara ve kız çocuk-
larına yönelik ihtiyaç paketlerinin ikincisi-
ni hazırladık ve ihtiyaç sahiplerine ilk elden 
ulaştırdık. Doğal afetlerden en fazla etkilenen 
kadınlar ve çocuklar için desteğimiz dayanış-
ma ruhuna uygun olarak olanaklarımız ölçü-
sünde devam edecek.

Deprem bölgesindeki meslektaşlarımız için 
yaptığımız girişimler sonucunda Türkiye İş 
Bankası tarafından ikametgah adresi deprem 
bölgesindeki 10 ilde olan meslektaşlarımıza 
ve ailelerine uygun koşullarda ‘Destek Kre-
disi’ sağlandı. Hayatın normale dönmesinde 

destek kredilerinin kısmen de olsa katkısı 
olacaktır.

Geleceğimiz kendi ellerimizde
Cumhurbaşkanı seçimi ve 28. Dönem 
milletvekili genel seçimi 14 Mayıs’ta 
yapıldı. Cumhurbaşkanı seçimi ikin-
ci tura kaldı ve 28 Mayıs’ta yapıla-
cak. Seçime ve seçim sürecine ilişkin 
KESK, TMMOB, TTB ve TDB olarak 
bir açıklama yapma gereği duyduk. 
Çağrımızdaki taleplerin bir kısmını 
buradan da dile getirmek istiyorum:

• Bir avuç insanı zenginleştirirken 
topluma açlığı ve sağlıksızlığı dayatan 
bu iktidardan kurtulmak için,

• Kadınların özgür oldukları, şiddet nes-
nesi kılınmadıkları, sahiplendirilip öldü-
rülmedikleri yarınlar için,

• Gençlerimizin yurt bulamadıkları için 
tarikatlara, cemaatlere teslim olmadıkları, 
geleceksiz kalmadıkları günler için,

• Salgınlarda, depremlerde yüzbinlerce 
insanımızı kaybetmemek için,

• Çocuklarımızın ve gençlerimizin 
eğitiminin çağın gereklerine uygun 
bilimsel niteliğe ulaşması için,

• İşsizliği azaltmak, atama ve işe 
alımlarda ayrımcılığa dur demek 
için,

Herkesi 28 Mayıs’ta seçimlerde 
oyumuzu kullanmaya ve sandıklarımızdaki 
oylara sahip çıkmaya çağırıyoruz.

Gelin, hep birlikte değiştirelim!
Emek bizim, oy bizim, gelecek hepimizin!

Seçim sürecine ilişkin 
KESK, TMMOB, TTB ve TDB 

ortak bir açıklama yaptı.

Deprem bölgesinde kadınlara 
ve kız çocuklarına yönelik ihtiyaç 

paketleri geçtiğimiz günlerde 
ilk elden ulaştırıldı.

Emel Eroğlu / TDB Genel Sekreteri

Oy kullanalım, 
oyumuza sahip çıkalım

TDB Gündeminden

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 13



Haberler

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi14

taleplerimizle
alanlardaydık1 Mayıs’ta

T ürkiye’nin dört bir yanında 
işçiler ve tüm emekçiler, 1 
Mayıs Emek ve Dayanışma 

Günü’nde alanlardaydı. İstanbul’da 
Maltepe Etkinlik Alanı’nda düzen-
lenen etkinliklerle 1 Mayıs Emek 
ve Dayanışma Günü; DİSK, KESK, 
TMMOB, TTB ve TDB öncülüğünde 
kutlandı. İstanbul’daki kutlamaya 
TDB adına Genel Başkan Tarık 
İşmen, Genel Başkan Vekili Burak 
Saran, Genel Sekreter Emel Eroğ-

lu ve Genel Sayman Umut Barış 
Baykara katıldılar.

‘Emek Bizim, Gelecek Bizim’ 
sloganıyla bir araya gelen birçok sivil 
toplum örgütü ve siyasi parti temsil-
cilerinin katıldığı miting çağrıcı ör-
gütlerin genel başkanlarının miting 
alanındaki katılımcıları selamlama-
sıyla başladı. 

TDB Genel Başkanı Tarık İşmen 
konuşmasında emekçilerin örgütlen-
mesinin önündeki engellere dikkat 

çekerek bunun sonucunun çalışanla-
rın % 60’ının açlık sınırının altındaki 
asgari ücretle çalışması olduğunu 
belirtti. Tekçi, dayatmacı yöne-
tim anlayışına karşı eşit, özgür ve 
demokratik bir ülkede, barış içinde 
bir arada yaşamak isteğimizi ifade 
eden İşmen, bilimin aydınlığında 
laik bir ülkede yaşama özlemimizi de 
sözlerine ekledi.

Konuşmaların ardından kurumla-
rın 1 Mayıs ortak metni okundu.

1 Mayıslarda yitirdiklerimizi 
andık

DİSK, KESK, TM-
MOB, TTB ve 

TDB’den oluşan 1 Mayıs Tertip 
Komitesi 1977, 1989 ve 1996 yıl-
larındaki 1 Mayıs kutlamalarında 
çeşitli provokasyonlar sonucu 
yaşamını yitiren işçi ve emekçi-
leri anmak amacıyla 28 Nisan’da 
Taksim Kazancı Yokuşu’nda bir 
araya geldi.

1 Mayıs 1977’de 34 emekçinin 
vurularak ya da ezilerek hayatını 
kaybettiği katliamın gerçekleştiği 
Kazancı Yokuşu’ndaki anmadan 

önce DİSK Genel Başkanı Arzu 
Çerkezoğlu yitirdiklerimizin 
anısına bir konuşma yaptı. Çer-
kezoğlu konuşmasında emekçiler 
için 1 Mayıs alanı olan Taksim 
meydanının bu yıl da 1 Mayıs 
gösterilerine yasaklanmasını 
kabul etmediklerini ifade etti.

TDB Genel Başkanı Tarık İş-
men ve Merkez Yönetim Kurulu 
üyesi Tolga Kutal’ın da katıl-
dığı anma töreninde hayatını 
kaybedenlerin anısına Kazancı 
Yokuşu’na karanfil bırakıldı.
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Elektronik Belge Yönetim Sistemi’ne 
geçiyoruz

T ürk Dişhekimleri Birliği ve 
dişhekimleri odalarının yö-
netim ve idari hizmetlerine 

ilişkin bilgiye erişim, yazışmalarda 
sürat, belge paylaşımı, arşiv, işlem 
ve form standardizasyonu gibi ko-
nularda sağlayacağı avantajlar ve 
kolaylıklar göz önünde bulundura-
rak web tabanlı ‘Elektronik Belge, 
Form ve Süreç Yönetim Sistemi’ne 
(EBYS) geçilmesine karar veril-
mişti. İlk olarak 8 Ağustos 2022 
tarihinde TDB Genel Merkezi’nin 
sisteme geçişi sağlandı.

Dişhekimleri odalarımızın 
EBYS’ye geçişi sürecinde ise ön-
celikle gerekli olan teknik altyapı 
ve donanım Birliğimiz tarafından 
temin edildi. Daha sonra Oda 
Yürütme Kurulu üyelerine (Oda 
Başkanı, Başkanvekili, Genel 
Sekreteri, Saymanı) ve Oda çalı-
şanlarına, CBKSoft firması sistem 
analiz uzmanı tarafından 10-19 
Ocak 2023 tarihleri arasında EBYS 
kullanıcı eğitimi verildi. Bu eğitim-
lerin kayıtları ayrıca Odalarımızla 

TDB Genel Merkezinde verilen EBYS eğitimlerine 29 dişhekimleri 
odasından 32 personel katıldı.

TDB Etik Kurulu 
toplandı

TDB Etik Kurulu 28 Nisan’da TDB Genel Merkezinde toplandı. 
Kurul Burak Saran (Sorumlu MYK üyesi), Süha Alpay, A. R. İlker 
Cebeci, Süleyman Dilek, Bekir Murat Güner, Çağlar Gürbüz, 
Funda Gülay Kadıoğlu, Ramazan Macit Karaman, Burçin 
Yaylalı Kurtdere, Yeşim Saraç, Füsun Yaşar ve Gürkan Sert’ten 
(Danışman) oluşuyor.

TDB Merkez Denetleme 
Kurulu toplandı
TDB Merkez Denetleme Kurulu 10 Mayıs’ta TDB Genel Merkezinde 
toplandı. Toplantıya (fotoğraftaki sırayla) Esra Yamak (Raportör), 
Hüseyin Emir Yüzbaşıoğlu, Naciye Güleç Gök (Başkan), Meltem 
Çağın Alkan Yıldırım ve Sevgül Bora katıldı.

paylaşılarak, 
EBYS test sis-
temi üzerinden 
deneme çalışma-
larının yapılması 
sağlandı.

Ancak 6 Şubat 
2023 tarihin-
de ülke olarak 
hepimizi derin-
den sarsan, yasa 
boğan ve büyük 
yıkımlara neden 
olan deprem felaketi nedeniyle TDB 
ve Odalarımızın birinci önceliği 
deprem sonrası yapılacak çalışmalar 
olduğu için EBYS geçiş süreci bir süre 
askıya alındı.

8 Mayıs’ta sisteme geçiş başladı
TDB Bilgi İşlem Birimi tarafından 
verilen EBYS Yüz Yüze Eğitimleri, 2-4 
Mayıs 2023 tarihlerinde TDB Genel 
Merkezinde üç grup halinde verildi. 
Toplamda 29 Odadan 32 personelin 
katılımıyla başarıyla tamamlandı ve 8 
Mayıs 2023 tarihi itibariyle Odaları-
mızın sisteme geçişleri başladı. 

TDB ve dişhekimleri odalarının 
kurumsal yapısına güç katacak bu 
uygulamayla kurum içi - kurum 
dışı tüm yazışmalar, elektronik 
belge olarak bilgisayar ortamında 
oluşturularak, elektronik imzayla 
imzalanacak ve elektronik ortam-
da arşivlenecek. Ekstra iş yükünü 
ortadan kaldıran bu uygulamayla 
kâğıt ortamından dijitale taşınan 
işler sayesinde kırtasiye ve pos-
ta-kargo masrafları asgari düzeye 
inecek, kurum içi-kurum dışı 
iletişimde daha hızlı koordinasyon 
sağlanacak.



C umhuriyetimizin 100. Yılı 
etkinlikleri Samsun Dişhe-
kimleri Odası’nın organi-

zasyonu olan 17. Karadeniz Bahar 
Sempozyumu’yla 12-13 Mayıs 2023 
tarihlerinde başladı. Açılış öncesin-
de 100. yıl anısına Samsun Atatürk 
Anıtı önünde bir tören düzenlendi. 
TDB Genel Başkan Vekili Burak Sa-
ran, Genel Sekreter Emel Eroğlu, 
TDB Merkez Yönetim Kurulu üyeleri 
Alper Dilek ve Fatih Güler, 
Samsun Dişhekimleri Odası Başkanı 
Övgü Tunçdemir Eyüboğlu, Oda 
yöneticileri ve meslektaşlarımızın 
katıldığı törende anıta çelenk konu-
larak saygı duruşunda bulunuldu ve 
İstiklal Marşı okundu.

‘100. Yıl kutlamalarını 
buruk bir şekilde yapıyoruz’
Samsun Büyükşehir Belediyesi çok 
amaçlı salonunda düzenlenen Sem-
pozyum açılış töreninde konuşan 
TDB Genel Başkanvekili Burak Saran 
“Bugün belki yaşadığımız coğraf-
yanın kuzeyindeyiz ama ülkemiz 
için güneşin doğduğu şehirdeyiz. Bu 
şehirden başlayan ve sonu Cumhuri-
yetin ilanıyla sonlanan o büyük tari-
he yani ülkemizin kuruluşunun 100. 
yıldönümüne yaklaşıyoruz. Yaklaş-
tıkça heyecan ve coşku duyduğunuz, 
gururlandığınız bazı tarihi dönüm 
noktaları vardır. Bizler de Türk Diş-
hekimleri Birliği olarak büyük bir 
coşkuyla 100. Yıl için Samsun’dan 
başlayarak Ankara’da son bulan, 
Cumhuriyet yolu olarak kabul edilen 
milli mücadelenin sembol şehirlerin-
de bir dizi etkinlikler planlamıştık.

Ne yazık ki 6 Şubat sabahı acıları 
gün geçtikçe artan büyük bir yıkı-
ma, felakete uyandık. Yaklaşık 14 
milyon insanımızın yaşadığı, 100 
bin kilometrekarelik bir coğrafyada, 
9 saat arayla yaşadığımız iki büyük 
depremle, 50 binden fazla yurttaşı-
mızı kaybettik. 

Yaşanan bu büyük felaket üzerine 
Türk Dişhekimleri Birliği Merkez 
Yönetim Kurulu olarak tüm günde-

mimizi ve programımızı değiştirerek 
bölgeye yoğunlaştık’ dedi.

Konuşmasında deprem felaketi 
sonrası bölge halkının ve meslektaş-
larımızın yaralarını sarmak için Türk 
Dişhekimleri Birliği ve Dişhekimleri 
Odalarımızın yaptığı çalışmalara 
değinen Saran ‘Tüm bu yaşanan 
büyük acının sonucunda 100. yıl 
etkinliklerimizi biraz daraltarak 
bugün buradan başlatıyoruz. 9 
Eylül’de İzmir Dişhekimleri Oda-
mızın düzenlediği bilimsel ve sosyal 
etkinlikle mücadele yolumuzda bir 
adım daha yol alacağız. Daha sonra 
büyük bir heyecanla 26-29 Ekim 
tarihlerinde yani Cumhuriyetimizin 
100. Yıldönümünde Ankara Dişhe-
kimleri Odamızla düzenleyeceğimiz 
uluslararası Kongremizi gerçekleş-
tirmek üzere Ankara’da bir araya 
geleceğiz” diye konuştu.

Açılış töreninde ‘Cumhuriyetimizin 
100. Yılı’ konulu resim yarışmasında 
dereceye girenlere de ödülleri verildi.

Geniş bir bilimsel program
Uzman Dişhekimi Gökhan Doku-

macıgil’in ‘Direkt Kompozitlerle 
Anterior Kırık Diş Restorasyonu’ 
sunumunun ardından yapılan açılış 
töreninde Mine Kurtoğlu ve Tun-
cay Kurtoğlu mini konser verdiler. 
Tarihçi Sinan Meydan’ın ‘Kurtu-
luştan Kuruluşa Cumhuriyet’ başlıklı 
konuşmasının ardından Prof.Dr. 
Tuğba Türk ‘Yeni Nesil Endodonti’, 
Prof.Dr. Esra Can ‘İnley, Onley, 
Overley, Endokuron Restorasyonlar’ 
ve Doç.Dr. Yılmaz Umut Aslan 
‘Porselen Lamina Veneerler’ konula-
rını anlattılar. 

Sempozyumun ikinci gününde 
de Prof.Dr. Bilge Hakan Şen 
‘Endodontide Yanlış İnanışlar’, Doç.
Dr. Erhan Dursun ‘İmplantolojide 
Çekim Soketlerinin Yönetimi’, Prof.
Dr. Erdem Kılıç ‘Basit Alveoler 
Kemik Yetersizliklerinin Greftlenme-
si’, Dr. Melih Şengül ‘Bioestetik 
Konsept ve Oklüzyon-Postür İlişkisi’ 
ve Doç.Dr. İlker Keskiner ‘Kök 
Yüzeyi Kapatma Yöntemleri’ sunum-
larını yaptılar. Üç de kursun veril-
diği Sempozyum çekiliş ve kapanış 
töreniyle sona erdi.

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi16

Haberler

17. Karadeniz Bahar Sempozyumu
Cumhuriyetimizin 100. Yılı etkinliklerini Samsun’da başlattık...

Meslektaşlarımızın büyük bir ilgi 
gösterdiği Sempozyuma TDB Merkez 

Yönetim Kurulu üyeleri de katıldı.
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Ç anakkale Dişhekimleri Odası, 
1 Mayıs Emek ve Dayanış-

ma Günü etkinliklerine katıldı.  
Emeğin sömürülmediği, eşitliğin, 
kardeşliğin, adaletin, özgürlüğün 
hâkim olduğu günlere kavuşmak 
umuduyla bir araya gelen sağlık 
meslek odaları, sendikalar, sivil 
toplum örgütleri ve siyasi partiler, 
eski Salı Pazarı alanında toplandı. 
Katılımcılar ellerinde pankartlar ve 
dövizlerle İnönü Caddesi’ni takip 
ederek Cumhuriyet Meydanı’na 
ulaştı, “Emek bizim, gelecek bizim” 
dedi. 

Siyasi partilerden seçim öncesi 
oda ziyareti 
Siyasi parti temsilcileri ve milletve-
kili adayları Çanakkale Dişhekim-
leri Odası’nı ziyaret ederek Yöne-
tim Kurulu ve dişhekimleriyle bir 

araya geldi. Görüşmelerde sağlık 
çalışanlarının sorunları, sağlıkta 
şiddeti ortadan kaldırmak için 
yapılabilecek düzenlemeler, dişhe-

kimi artışını durdurmak için yeni 
dişhekimliği fakültesi açılmaması 
gibi mesleki sorunlar ve yaklaşan 
seçim ele alındı. 

Çanakkale’de coşkulu 1 Mayıs kutlaması

Çanakkale’de bu yıl oldukça kitlesel 
olduğu gözlenen 1 Mayıs mitingine  
Çanakkale Dişhekimleri Odası da 
katıldı.

Muğla ilçelerinde üye toplantıları

M uğla Dishekimleri Odası ‘Biz 
Birlikte Güçlüyüz’ temalı 

toplantılarından ilkini 30 Mart’ta 
Menteşe ilçesinde gerçekleştirdi. 
Ula, Yatagan ve Menteşe’deki üyeleri 
kapsayan toplantıya 30 meslektaşı-
mız katıldı.

Toplantıya Muğla Eczacı Odası 
Başkanı Serkan Tekin de katılarak 
ortak projeler hakkında bilgi verdi. 
Muğla Dishekimleri Odası Başkanı 
Doruk Alp, projeler, depremde ya-
pılanlar ve Oda’nın durumu hakkın-
da bilgiler verdi. TDB Genel Saymanı 
Umut Barış Baykara da deprem 
bölgesinden izlenimlerini aktardı, 
TDB’nin bu konuda geliştirdiği pro-
jelerle ilgili olarak meslektaşlarımızı 
bilgilendirdi.

Milas toplantısı
‘Biz Birlikte Güçlüyü’ temalı top-
lantılarır ikincisi 13 Nisan’da Milas 
ilçesinde 19 dişhekiminin katılımıyla 
gerçekleştirildi. Toplantıya Oda 
Başkanı Doruk Alp, Genel Sekreter 
Barış Gireniz ve Yonetim Kuru-

lu üyesi Gökhan Hilmi Üner de 
katıldı.

Başkan Doruk Alp ve Genel Sekre-
ter Barış Gireniz, Oda’nın projeleri, 

depremde yapılanlar ve mali durum 
hakkında bilgi verirken Hilmi Üner 
de üyelerin dilek ve önerilerini not 
alarak Yönetim Kurulu’na aktardı.

30 Mart’ta Menteşe’de yapılan toplantıya 
TDB Genel Saymanı Umut Barış Baykara da 
katıldı.

13 Nisan’da Milas toplantısına katılan 
meslektaşlarımız Yönetim Kurulu üyeleriyle 
birlikte.

u

u
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İstanbul Dişhekimleri Odası 7-8 Nisan 2023 tarihlerinde 
Harbiye’deki İstanbul Kongre Merkezi’nde geleneksel 

kongre takviminin dışında bir kongre düzenledi.  İstanbul 
Buluşması olarak adlandırılan ve İDO üyelerinin ücretsiz 
katıldığı Kongre’de iki gün boyunca üç farklı salonda 44 
bilimsel sunum ve altı kurs düzenlendi. 

Bunların dışında meslektaşlarımızın güncel işletme so-
runlarını İDO yöneticileriyle karşılıklı konuşabilecekleri bir 
toplantı ve iletişim yönetimine dair bir sunumun yanısıra 
Nasuh Mahruki ve Prof.Dr. Ejder Akgün Yıldırım’ın 
katıldığı, deprem gerçeği ve deprem sonrası yaşanan ruhsal 
zorluklara yaklaşımın nasıl olması gerektiğinin enine boyuna 
konuşulduğu iki sosyal konuşma da programda yer aldı.

İstanbul’da 100. Yıl buluşması

7-8 Nisan 2023 tarihlerinde Harbiye’deki İstanbul Kongre Merkezi’nde 
düzenlenen etkinlik ‘İstanbul Buluşması’ olarak adlandırıldı.

Kırklareli Dişhekimleri Odası 
ilk genel kurulunu yaptı

Geçtiğimiz Ocak ayında 
kurulan Kırklareli 

Dişhekimleri Odası’nın ilk 
genel kurulu 15-16 Nisan 
2023 tarihlerinde yapıldı. 
TDB Merkez Yönetim Ku-
rulu’nun 11-13 Ocak 2023 
tarihli toplantısında Edirne 
Dişhekimleri Odası’na bağ-
lı Kırklareli ilinde dişhe-
kimleri odası kurulmasına 
ilişkin Kırklareli’nde bulu-
nan dişhekimlerinin talebi 
görüşülerek, Kırklareli Dişhekimleri 
Odası’nın kurulmasına karar verilmiş 
ve beş kurucu üye atanmıştı.

Yasa gereği kuruluşu takiben üç ay 

içerisinde yapılması gereken Kuru-
cu Genel Kurul, 15-16 Nisan 2023 
tarihlerinde gerçekleştirildi. Genel 
Kurul’da yapılan seçimlerle oluşan 

kurulların kendi aralarında 
yaptıkları seçimlerde sonra 
Oda organlarının dağılımı 
belirlendi.

Oda Yönetim Kurulu’n-
da Ayhan Ertaş Başkan, 
Ceren Güven Özşahin 
Başkan Vekili, Cemil 
Kavakoğlu Genel Sekre-
ter, Ebru Mutlu Pektaş 
Sayman ve Uygar Çeşme 
üye olarak görev aldı.

Mazbatalarını alarak gö-
rev dağılımını tamamlayan, Kırkla-
reli Dişhekimleri Odası kurullarında 
görev alan tüm meslektaşlarımıza 
başarılar diliyoruz.
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Eskişehir’de implant eğitimi

Prof.Dr. Nejat Nizam 6 Mayıs’ta ‘İ-LİNQ İle Basitleştirilmiş 
İmplantoloji’ başlıklı bir konferans verdi.

E skişehir Dişhekimleri Odası 6 
Mayıs 2023 tarihinde ‘İ-LİNQ 

İle Basitleştirilmiş İmplantoloji’ 
konulu bir bilimsel etkinlik düzenle-
di. Eskişehir Ramada Otel’de Prof.
Dr. Nejat Nizam’ın sunumuyla 
gerçekleşen etkinlik meslektaşları-

mızın yoğun ilgisini çekti.

Dental botoks uygulaması
Eskişehir Dişhekimleri Odası 11 
Mayıs’ta da Nova Vista Radisson 
Otel’de ‘Botulinum Toxin’ kursu 
düzenledi. 23 meslektaşımızın 

katıldığı kursta  Dr. Nejat Can 
dişhekimliğinde botulinum toxin’in 
yeri ve uygulama alanları hakkında 
bir sunum yaptı.Sunumun ardından 
gönüllü hastalar üzerinde masseter 
ve temporal bölge botoks uygulama-
ları yapıldı.  

ADO bilimsel etkinlikleri

11 Mayıs’ta düzenlenen ‘Botulinum Toxin’ kursu 
katılımcıları.

u

u

A nkara Dişhekimleri Odası bilimsel etkinlikleri 
devam ediyor. 9 Nisan’da elde edilen gelirin ADO 

burs fonuna aktarıldığı “Uygulamalı Temel Endodonti 
Kursu” ve 13 Nisan’da Doç.Dr. Pınar Öztaş’ın “Al-
lerjik Deri Hastalıkları” ve Prof.Dr. Bülent Kur-
tiş’in “Guided Biofilm Therapy (GBT)” başlıklı eğitim-
leri gerçekleştirildi. 17 Nisan’da da Çankırı Karatekin 
Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi’nde ADO Başkanı 
Serkan Er ve Genel Sekreter Elif Peker Tunç’un 
konuşmacı olduğu dişhekimliği mesleği, etiği ve kari-

yer planlaması konulu bir konferans düzenlendi.

Sağlıkta Şiddete Karşı Mücadele Günü
ADO Başkanı Serkan Er 17 Nisan’da İlker Karagöz ile 
Fox Ana Haber’e konuk olarak sağlıkta şiddetin sona 
ermesi için verdimiz mücadeleyi sonuç alıncaya kadar 
sürdürme kararlılığını dile getirdi. 

ADO’nun deprem bölgelerinde gönüllü hekimleriyle 
yürüttüğü acil ağız diş sağlığı hizmetleri çalışması 7 
Mayıs’ta tamamlandı.

9 Nisan’da düzenlenen Uygulamalı Temel 
Endodonti Kursundan.

Firmalardan temin edilen malzemeler deprem 
bölgesindeki meslektaşlarımıza gönderildi.

u

u
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İzDO 2. Bahar Sempozyumu

İzmir Dişhekimleri Odası (İZDO) 
tarafından ikincisi 28-30 Nisan 
2023 tarihlerinde düzenlenen 

Bahar Sempozyumu’nda dişhekim-
leri, sektör temsilcileri ve akademis-
yenler bir araya geldi.

Kuşadası Pine Bay Otel’de dü-
zenlenen sempozyumun açılışında 
konuşan İZDO Başkanı Deniz 
Çağında, Sempozyumda konfe-
ranslar, paneller, alanında uzman 
konuşmacılar ve çeşitli kurslardan 
oluşan zengin bilimsel programla 
sektördeki yenilik ve gelişmeler 
hakkında ayrıntılı bilgi paylaşımları 
yaptıklarını belirterek sempozyu-
mun gerçekleşmesinde emeği geçen 
herkese teşekkür etti.

İZDO Genel Sekreteri Serdar 
Devrim Erkmen de  Cumhuriyetin 
100. yılında yapılan tüm etkinlik ve 
seminerlerin ayrı bir öneme sahip 
olduğuna dikkat çekerek kongre 
programı hakkında bilgiler verdi.

2. Bahar Sempozyumu bilimsel 
programı kapsamında Prof.Dr. 
Ateş Parlar “Yumuşak Doku Cer-
rahisinde İnsizyon, Eksizyon: Nasıl 
Yapalım, Neyle Yapalım?”, Prof.Dr. 
Atı̇la Ertan “İmplant Dişhekimli-
ğinde Dijital İş Akışında Nelere Dik-
kat Etmeliyiz?”, Doç.Dr. Hande 
Kemaloğlu “Beyazlatma Tedavi-
lerinde Başarıya Götüren İpuçları”, 
Prof.Dr. Nejat Nı̇zam “Biyoloji 
Tabanlı İmplantoloji”, Dr. Toygan 
Bora “Endodontik Başarısızlıkların 
Yönetimi: Tedavi Seçenekleri ve 
Karar Verme”, Dr. Serhat Köken 
“Kompozit Rezinlerin Dayanılmaz 
Cazibesi”, Prof.Dr. Burak Çan-
kaya “Bir İmplant Nasıl Çıkartılabi-
lir?”, Prof.Dr. Övül Kümbüloğlu 
“Şimdi Ne Olacak?” ve Prof.Dr. 
Mehmet Emı̇n Kaval da, “Geniş 
Periapikal Lezyonlu Dişlerde Güncel 
Endodontik Tedavi Protokolleri” 
başlıklı sunumlarını yaptılar.

Sempozyum kapsamında Sunset 
Party ve Dişhekimi Mürüvet Dilek 
Kara Katal’ın stand up gösterisi 
konuklara keyifli anlar yaşatırken 
‘Necati ve Saykolar’ Grubu da canlı 

performanslarıyla geceye renk kattı.

İZDO Tiyatro Topluluğu’ndan iki 
perdelik komedi
İzmir Dişhekimleri Odası Tiyatro 
Topluluğu iki perdelik komedi  “Dü-
düklüde Kıymalı Bamya” adlı oyunu 
Atatürk Kültür Merkezi Yunus Emre 
Salonu’nda sahneledi.

Mehmet Baydur’un kaleme 
aldığı, Sertaç Karaoğlu Tosun’un 
yönetmenliğinde sahnelenen “Dü-
düklüde Kıymalı Bamya” oyunu 
büyük beğeni kazandı.  Trajikomik 
öğelerin yer aldığı ve zaman zaman 
seyircilerin kahkahalara boğulduğu 
oyunda meslektaşlarımız Özgür 

Keleş, M. Dilek Kara Katal, 
Suzan Özgeçen Gökgöz, Simten 
Sarıkaya Erman, Emel Dayanık-
lı, Özlem Kekeç Bülbül, Zehra 
Genç ve konuk oyuncu Uraz Kara 
rol alırken yönetmen yardımcılığını 
Ayça Bozyiğit yaptı.

Çok bilmişlik ve emeksiz kazan-
manın egemen olduğu bir toplum-
da, kaybolan değerlere ayna tutan 
Fahrettin Bey’in çalışmayan kadın-
ların bir arada olduğu eve gelmesiyle 
başlayan olaylar silsilesini anlatan 
oyunun ardından İZDO Başkanı 
Deniz Çağında oyunculara ve emeği 
geçenlere çiçek sunarak teşekkür 
etti.

28-30 Nisan 2023 tarihlerinde Kuşadası Pine Bay Otel’de düzenlenen İZDO 2. Bahar Sempozyu-
mu’nda dişhekimleri, sektör temsilcileri ve akademisyenler bir araya geldi.

İzmir Dişhekimleri Odası Tiyatro Topluluğu’nun sahnelediği iki perdelik komedi  “Düdüklüde 
Kıymalı Bamya” büyük beğeni kazandı.





Dünya Dişhekimleri Birliği FDI'ın her yıl Eylül ayında düzenlediği Dünya Dişhekimliği Kongresi 2024'te 
ikinci kez Türkiye'de yapılacak. Geçtiğimiz 27-29 Nisan 2023 tarihlerinde İstanbul'da yapılan ERO (Euro-
pean Regional Organization, FDI'ın Avrupa Bölgesel Organizasyonu) Genel Kurul toplantısının ardın-
dan Kongre sözleşmesi imzalandı. 
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Dünya Dişhekimleri Birliği FDI'ın 
her yıl Eylül ayında düzenlediği 
Dünya Dişhekimliği Kongresi 

2024'te ikinci kez Türkiye'de yapılacak. 
Yaklaşık iki yıldır süren temaslar ve FDI 
yöneticilerinin ziyaretlerinin ardından 
TDB'nin sunduğu projeksiyon onaylandı ve geçti-
ğimiz 27-29 Nisan 2023 tarihlerinde İstanbul'da 
yapılan ERO (European Regional Organization, 
FDI'ın Avrupa Bölgesel Organizasyonu) Genel 
Kurul toplantısının 
ardından Kongre 
sözleşmesi imza-
landı. 

KILI KIRK YARAN 
DEĞERLENDİR-
MELERİN ARDIN-
DAN...
24-25 Nisan 2023 
tarihlerinde heyet-
ler arası yapılan 
son görüşmenin 
ardından hazırla-
nan protokol, 29 
Nisan 2023 günü 

FDI adına Başkan Prof. İhsane Bin 
Yahya ve İdare Müdürü Enzo Bondi-
oni ile TDB adına Genel BaşkanTarık 
İşmen ve Genel Sayman Umut Barış 
Baykara tarafından imzalandı. İmza 
töreninde TDB Genel Başkan Vekili Bu-

rak Saran, Genel Sekreteri Emel Eroğlu, Merkez 
Yönetim Kurulu üyesi Selhan Kaya ve TDB Dış 
İlişkiler Komisyonu üyeleri hazır bulundu. 

12-15 Eylül 2024 tarihlerinde İstanbul Kongre 
Merkezi'nde yapıla-
cak Kongre öncesinde 
FDI'ın Genel Kurulu 
niteliğindeki 'par-
lamento' toplantısı 
da yapılacak. 2013 
yılında TDB’nin ev 
sahipliğinde ilk kez 
İstanbul’da yapılan 
FDI 101. Dişhekim-
liği Kongresi, 16.197 
kişilik rekor katılımla 
Avrupa'nın son 10 yıl-
da tıp ve dişhekimliği 
alanındaki en büyük 
kongresi olmuştu. 

FDI 2024 Kongresi 
İstanbul'da

Geçtiğimiz yıl Haziran ayında Kongre olanaklarını yerinde görmek üzere İstanbul'a 
gelen FDI heyetine kapsamlı bir sunum yapılmıştı. ➔

FDI2024
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SON YÜZYÜZE KONGRE 2019'DAYDI
2020'de Covid-19 pandemisinin başlamasıyla birlik-
te FDI o yıl Çin'in Şangay kentinde yapacağı Kong-
reyi iptal etmişti. Ertesi yıl Avustralya'nın Sidney 
kentinde yapılan Kongre ise yine pandemide vaka 
sayısının artması üzerine online kongre şeklinde 
organize edilmişti.

2022'de Hindistan'ın Mumbai kentinde yapılması 
planlanan Kongre de Hindistan Dişhekimleri Birli-
ği'nin Covid önlemleri nedeniyle organizasyondan 
çekilmesi üzerine iptal edilmişti. 

2023 Kongresi önümüzdeki Eylül ayında 2021 
Kongresini online olarak gerçekleştirmek zorunda 
kalan Avustralya Dişhekimleri Birliği tarafından 
Sidney'de yapılacak. TDB heyeti 2024 Kongresini 
hayata geçirmek üzere Kongre bayrağını burada 
devralacak.

11 YIL SONRA YENİDEN
Türk Dişhekimleri Birliği önceki yılların kongreleri-
nin yapılacağı kentlerin belirlenmiş olması nedeniy-
le adaylığını 2025 yılı için sunmuştu. Ancak yuka-
rıda özetlediğimiz gelişmelerin ardından 2024'te 
Kongreyi organize etmesi planlanan Şangay'ın da 
seyahat kısıtlamaları nedeniyle uygun görülmemesi 
üzerine ilk aday olarak Türkiye'ye teklif götürüldü. 
TDB'nin adaylığını hızla 2024 için revize etmesiyle 
birlikte 11 yıl aradan sonra yeniden bir FDI kongre-
sinin İstanbul'da yapılması  için start verilmiş oldu.

Önümüzdeki günlerde IDEX fuarında geniş 
kamuoyuna da duyurulmasının ardından dünya 
çapında birçok ulusal ve uluslararası dişhekimliği 
etkinliğinde 2024 İstanbul Kongresinin tanıtımları 
yapılacak. 

İstanbul'a gelen FDI heyetine İstanbul ve Türkiye'nin sağladığı turistik 
seçenekler de sunulmuştu.

Tüm dünyadan dişhekimliği meslek örgütlerinin temsilcilerinin katıldığı 
'Parlamento' toplantısı da Kongreden önceki günlerde İstanbul'da yapılacak.

Tarihi ana tanıklık edenler: (soldan sağa) Dr. Yaprak Kalkan (TDB Dış İlişkiler Komisyonu üyesi), A.Selhan Kaya (TDB MYK üyesi), Prof.Dr. Hande 
Şar Sancaklı (TDB Dış İlişkiler Komisyonu üyesi), Emel Eroğlu (TDB Genel Sekreteri), Dr. Duygu İlhan (FDI Konseyi üyesi), Prof. İhsane Bin Yahya (FDI 
Başkanı) Enzo Bondioni (FDI İdari Müdürü), A.Tarık İşmen (TDB Genel Başkanı), Umut Barış Baykara (TDB Genel Saymanı), Burak Saran (TDB Genel 
Başkan Vekili), Prof.Dr. Taner Yücel (ERO Genel Sekreteri) ve Dr. Uğur Ergin (TDB Dış İlişkiler Komisyonu üyesi). 



Dünya Dişhekimleri Birliği FDI Başkanı İhsane Bin Yahya da 27-29 Nisan 2023 tarihlerinde İstanbul'da düzenlenen 
ERO Genel Kurul toplantısı için İstanbul'daydı. FDI'ın 2024 Dünya Dişhekimliği Kongresi'nin İstanbul'a verilmesine 
dair sözleşmenin imzalandığı saatlerde kendisiyle 2024 İstanbul Kongresini de içeren bir söyleşi gerçekleştirdik. Bin 
Yahya da birçok kişi gibi 2013 İstanbul Kongresinin başarısının bugünkü kararda çok etkili olduğunu söylüyor.
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Sayın Başkan, öncelikle Türkiye’ye ve İstan-
bul’a hoş geldiniz. Sizi bir kez daha ülke-
mizde ağırlamaktan büyük bir memnuniyet 
duyuyoruz. Katıldığınız ERO toplantısını 
değerlendirebilir misiniz?
Nazik davetiniz için çok teşekkür ederim. 
Burada üyelerimiz arasında bulunmaktan 
büyük bir mutluluk duyuyorum. Bu toplantı 
çok önemli çünkü biliyorsunuz ERO, FDI’ın 
önemli bölge örgütlerinden birisi ve biz 
bu bölge örgütünde yapılan çalışmalardan 
gurur duyuyoruz. Öte yandan bu toplantının 
bir diğer özelliği daha var: ERO önemli bir 
workshop’a ev sahipliği yapıyor. Bu FDI 2030 
vizyonuyla ilgili ilk workshop. Bize bu fırsatı 
verdiğiniz için çok teşekkür ederim. Bu bize 
FDI’ın önemli bir çalışmasını tartışma ve tüm 
ulusal dişhekimleri birliklerinin de hayata 
geçirmesi ve katılımı için bir fırsat veriyor 

Başkanlığınız döneminde FDI’ın önceliklerini 
nasıl özetlersiniz?
Bu soru benim için çok önemli. Biliyorsunuz ben 
Başkanlık dönemimin sonuna yaklaşıyorum. Ağız 
sağlığı açısından hiç kimseyi dışarıda bırakmamak 
ve herkesi sürece dahil etmek temel amacımdı. 
Ben çok şanslıydım çünkü bu dönemde birçok şeyi 
başarabildik. Özellikle Dünya Sağlık Örgütü'nde 
ağız sağlığını tüm gündemlere ekleyebildik. Ağız 
sağlığının genel sağlık için önemini gündeme geti-
rebildik. Oral patolojilerin bulaşıcı olmayan kronik 
hastalıklar kategorisi açısından önemi var tabii ki. 

FDI 2030 vizyonunu biraz açar mısınız?
Önemli bir patika bu. FDI 2030 vizyonu üç temel 
sütun üzerinde duruyor. Birincisi, oral sağlığın 
genel sağlığa entegrasyonu. İkincisi, evrensel sağlık 
kapsamı. Üçüncüsü ise bunları başarmak için 
uygun bir işgücü yaratılabilmesi. Bunların hepsi 
eğitimle mümkün.Tüm bu hedeflere ulusal dişhe-
kimleri birlikleriyle birlikte ulaşmak çok önemli.

Türk Dişhekimliği Birliği ile uzun yıllardır birlikte 
çalışıyorsunuz. İzlenimleriniz nasıl?
TDB ile ilgili duygusal bir yaklaşımım var. Benim 

10 yıldır gözlemlediğim, Türk Dişhekimleri Bir-
liği FDI’ın katılımcı ve aktif üyelerinden birisi ve 
çalışmaları çok etkileyici. Komşu Ülkeler İşbirliği 
Platformunda da birlikte oluyoruz. Bu, çok katılımlı 
ve başarılı bir birliktelik. 

2013 yılında çok başarılı bir FDI Dünya Kongresi 
gerçekleştirildi İstanbul’da. Geçmişte FDI konseyin-
de görev yapan Türk Dişhekimleri Birliği temsilci-
leriniz var Prof.Dr. Nermin Tarhan gibi. Şimdi 
de FDI Konseyi'nde Dr. Duygu İlhan ile birlikte 
çalışıyoruz. Eğitim Komitesi'nde Prof.Dr. Hande 
Şar Sancaklı görev yapıyor... Türk Dişhekimliği 
Birliği'nin FDI’daki çalışmalarından ve katkıların-
dan gurur duyuyoruz 

FDI 2024 kongresinin İstanbul’da yapılacağı duyu-
ruldu. Bu konudaki görüşlerinizi de alabilir miyiz?
2013’teki harika Kongreden sonra bir kez daha 
İstanbul’a gelecek olmaktan büyük bir mutluluk ve 
gurur duyuyorum. Bu kongreyi sabırsızlıkla bekli-
yorum. Yine çok başarılı bir kongre olacağından hiç 
kuşkum yok.

Biz de 2024’te sizi bir kez daha aramızda görmeyi 
arzu ediyoruz, teşekkürler.

2013'teki harika kongreniz 
hâlâ belleklerde

FDI Başkanı İhsane Bin Yahya:

FDI Başkanı İhsane Bin Yahya'yla dergimiz adına FDI Konseyi eski üyesi Prof.Dr. Nermin 
Tarhan görüştü.

FDI2024





2024 Dünya Dişhekimliği Kongresi organizasyonunun İstanbul'a verildiğinin açıklanması üzerine bu başarıda 
büyük pay sahibi olan TDB Dış İlişkiler Komisyonu'nun ve FDI Konseyi'nin üyesi olan Dr. Duygu İlhan'dan başarıyı 
getiren gelişmeleri öğrendik. Dr. İlhan 2013 İstanbul FDI Kongresinin başarısının etkisine vurgu yaparken TDB'nin 
uluslararası ilişkilerdeki istikrarı ve ciddiyetinin de FDI'ın güvenini sağladığını belirtti.
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2013’ten sonra tekrar bir FDI Kongresine talip 
olma fikri nasıl ortaya çıktı ve gelişti?
Aslında bu karşılıklı gelişen bir fikir oldu. 2013 
Kongresinden sonra TDB'nin uluslararası örgüt ve 
projelerdeki etkinliği artarak devam etti. 2013'teki 
başarımız TDB Dış İlişkiler Komisyonu'nun aktif 
çalışmasıyla devamlılık gösterdi. Bu süreçte he-
sapta olmayan gelişmeler de yaşandı. 2020'de tüm 
dünyayı etkisi altına alan pandemi nedeniyle FDI 
2020 Şangay kongresini iptal etti. 2021 kongre-
sinin Sidney'de yapılması planlanmıştı ama o yıl 
da seyahat kısıtlamaları vb. nedenlerle kongrenin 
online olarak yapılması kararlaştırıldı. 

FDI bu süreçte sonraki yılların kongre adaylarını 
belirlemek için geçmiş başarılı kongreleri gözden 
geçirip bunları olası adaylar olarak düşünmeye 
başladı. Biz de kendi içimizde bu değerlendirmeyi 
yaptık; 2013'teki Dış İlişkiler Komisyonu halen 
aktif olarak çalışıyordu, TDB Merkez Yönetim 
Kurulu da bu fikre sıcak baktı ve adaylık sürecimiz 
başlamış oldu.

2025 için başvuru yapıldığını biliyorduk, 2024'e 
nasıl çekildi?
Gelişmeleri sırasıyla özetlersem; 2022 kongresini 
Mumbai'de yapacak olan Hindistan Dişhekimleri 
Birliği Kongreye üç ay kala ülkelerindeki pande-
mi şartlarını gerekçe göstererek organizasyondan 
çekildi. 2021 Eylül'ünden itibaren ben de FDI Kon-
seyi'nde görev almaya başlamıştım; üç ay içerisinde 
başka bir ülkede organizasyon yapmak mümkün 
olamayacağından 2022 kongresini iptal ettik. Sade-
ce Cenevre'de yüzyüze FDI Genel Kurul toplantısı 
yapılmasını kararlaştırdık. Biliyorsunuz, her yıl 
FDI'ın Dünya Dişhekimliği Kongresi sırasında FDI 
Genel Kurul toplantıları da yapılır. 

2023 Kongresi Avustralya Dişhekimleri Birliği'ne 
verildi. Önümüzdeki Eylül ayında Sidney'de bu 
kongreyi hayata geçirecekler. Böylece 2019'daki 
SanFrancisco kongresinden dört yıl sonra ilk kez 
yüzyüze bir Kongre yapmış olacak FDI. 

Bir FDI kongresinin hazırlıkları bir yıldan fazla 
sürüyor. Biz adaylığımızı 2025 yılı için açıkla-
mıştık. 2024 Kongresi, 2020 yılında iptal edilen 
Kongre nedeniyle Şangay'a verilmişti. 2025 için 

de Prag ve İstanbul aday olmuştu. Yapılan oylama-
ya Konsey üyesi olarak kendi ülkem hakkında oy 
kullanamayacağım için ben katılmadım ama büyük 
çoğunlukla İstanbul'a verilmesi kararı çıktı. 2026 da 
Prag'a verildi. 

Bu arada Çin hükümetinin seyahat kısıtlamalarını 
artırması nedeniyle Şangay'a ilişkin belirsizliklerin 
devam etmesi FDI'ın 2024 Kongresini oradan geri 
almasına sebep oldu ve 2025'i yüklenmiş olan Tür-
kiye'ye teklif edildi. 

2013 İstanbul Kongresi’nin başarısının bu süreçte 
nasıl bir etkisi oldu?
2013 İstanbul Kongresine katılan herkes katıla-
mayanlara "2013 Kongresini kaçırdıysan sen FDI 
Kongresi görmemişsin" diyordu. Bu açıdan tam 
bir güvene sahibiz FDI'da. İşin ilginç kısmı 2013 
Kongresini de benzer bir şekilde üstlenmiştik. 
Kore'de yapılacak Kongre, oranın kendi iç sorunları 
nedeniyle bize teklif edilmişti. Biz de bu fırsatı de-
ğerlendirerek 2013 Kongresini çok kısa bir zamanda 
büyük bir başarıyla tamamlamıştık. 

O zamanki Dış İlişkiler Komisyonunun TDB'de 
hala aktif olması ve bizleri tanıyor olmaları bugünkü 
kararda etkili oldu tabii. İlişkilerimiz hep güçlüydü; 
bütün kongrelerimize FDI başkanlarını, idari 

Yeni rekorlar kırmaya 
hazırlanıyoruz

FDI Konseyi üyesi Dr. Duygu İlhan:

FDI2024

➔
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müdürlerini, kongre sorumlularını hep davet ettik ve 
çoğunlukla da davete icabet ettiler. Bizim bir başka 
avantajımız da 2013'e ilişkin tüm katılımcıların ve 
endüstrinin İstanbul'da yapılmasından büyük mem-
nuniyet duyduğunu belirtmesiydi. Sonraki hiçbir 
kongrede 2013'ün başarısı yakalanamadı.

Dünyanın her yanından dişhekimlerinin katılımı 
açısından İstanbul’un konumu bir avantaj mı?
Ulaşılırlık açısından baktığımızda İstanbul gerçekten 
dünyanın merkezinde. Dünyanın birçok noktasından 
doğrudan uçuşlarla kısa sürede ulaşılabiliyor. Me-
sela bu yıl Kongrenin yapılacağı Sidney 
için bunu söyleyemeyiz. Dört yılın ardın-
dan FDI kongrelerinin eski başarılarını 
yakalamasını istiyor FDI. Sidney'de dört 
yıl sonra ilk kez yüzyüze Kongre yapmak 
önemli tabii ama dediğim gibi Sidney'in 
ulaşım gibi bir dezavantajı var. 

İstanbul ise hem ulaşım kolaylığı, hem 
görece ucuz bir şehir olması hem de tu-
ristik imkanlarının inanılmaz çeşitliliği 
sayesinde çıtayı tekrar yukarı taşımaya 
çok uygun bir şehir.

FDI'ın kongre yerini tespit ederken 
genel kriterleri neler?
FDI'ın takip ettiği bir endeks var. Bu 12 
maddelik endeks içinde aday şehrin gü-
venli olup olmadığından başlayıp Eylül 
ayındaki iklim koşulları, kongre merkezinin fiziki 
koşulları, çevredeki otellerin kapasite ve kaliteleri, 
fuar mekanının uygunluğu, endüstrinin ilgisi gibi 
birçok kriter yer alıyor. Dolayısıyla Konsey'in kararı 
keyfi değil kanıta dayalı bir karar olarak şekilleniyor.

Tabii, kongrenin dünyanın hep aynı bölgesinde 
peşpeşe yapılması da istenmiyor. Mümkün oldu-
ğunca dünyanın her bölgesinden katılımcıların 
yararlanmasına açık olması için farklı bölgeler tercih  
ediliyor.

Endüstrinin FDI kongrelerinin gelişmekte olan 
ülkelerde yapılmasına ilişkin yaklaşımı nasıl? 
Buralardaki fuarlar ilgi görüyor mu?
Endüstri için Türkiye iyi bir pazar, İstanbul da iyi bir 
lokasyon. Türkiye dişhekimliği hizmetinin kalitesi 
açısından da ileri bir ülke. En yeni tekniklerin ihti-
yaç duyduğu ürünler için de burada bir pazar bulabi-
liyorlar. Bu anlamda İstanbul'da yapılacak kongre ve 
fuarları da önemsiyorlar.

Kongre hazırlık süreci nasıl bir hat izleyecek?
Geçtiğimiz 29 Nisan'da ERO Genel Kurulu sırasında 

Kongre sözleşmesi imzalandı biliyor-
sunuz. Ön hazırlık toplantıları yapıl-
maya başlandı. FDI Eğitim Komite-
si'nde 2024'ün bilimsel programının 
konularının neler olacağı konuşulma-
ya başlandı. Genç meslektaşlarımız ve 
dişhekimliği öğrencileri için de farklı 
oturumlar oluşturmayı düşünüyoruz. 

Katılım ücreti politikası nasıl olacak?
2013'teki Kongreye katılmış olan 
meslektaşlarımıza bu Kongrenin 
farklılığını anlatmama gerek yoktur 
diye düşünüyorum. Ancak, aradan 
geçen 11 yılda 20 binin üzerinde yeni 
meslektaşımız aramıza katıldı. Onlar 
için de büyük bir fırsat olacak. Bunu 
kolaylaştırmak için FDI ile görüşerek 

2013'te yaptığımız gibi Türkiye'den katılanlar için 
özel indirimli bir katılım ücreti belirlemeye çalışa-
cağız. FDI kongrelerinin normal katılım ücreti çok 
yüksek çünkü. 

Biz şimdi "12-15 Eylül 2024 tarihlerini kay-
det" diyoruz. Umuyorum ki 2024'te öngörüleme-
yen risklerin ortaya çıkmadığı, yeni başarılarımızla 
övünebileceğimiz, yeni rekorların kırılacağı bir 
Dünya Dişhekimliği Kongresini İstanbul'da gerçek-
leştireceğiz.

'Bir avantajımız da, 
2013'e ilişkin tüm 
katılımcıların ve 

endüstrinin İ
stanbul'da 

yapılmasından 
büyük memnuniyet 

duyduğunu 
belirtmesiydi. Sonraki 

hiçbir kongrede 2013'ün 
başarısı yakalanamadı.’

2013 İstanbul Dünya Dişhekimliği 
Kongresi kapanış töreni







Dünya Dişhekimliği Birliği 
(FDI) Avrupa Bölge Örgütü 
(ERO) 2023 yılı bahar dö-

nemi Genel Kurul toplantısı 28-29 
Nisan 2023 tarihlerinde İstanbul’da 
yapıldı. 

Toplantının açılış konuşmasını yapan TDB 
Genel Başkanı Tarık İşmen konuklara hoşgel-
diniz dedikten sonra ülkemizde yaşanan 6 Şubat 
depremi, artan dişhekimliği fakülte sayısı, Suriyeli 
göçmenler ve yıllara göre dişhekimine düşen hasta 
sayısı konularına değindi.

Açılış konuşmasının ardından Avrupa Diş-
hekimliği Öğrencileri Birliği (EDSA) Başkan ve 
Başkan Yardımcısı organizasyon yapılarından 
bahsetti. ERO Başkanı Dr. Simona Dianiskova 
yapılan bilimsel yarışmada dereceye giren öğren-
cilere iletilmek üzere ödüllerini EDSA Başkan ve 

Başkan Yardımcısına sundu.
ERO Saymanı Oliver Zeyer mali 

bütçeyi açıkladı. Bütçe üyelerin ona-
yına sunuldu ve oy birliğiyle kabul 
edildi. Bununla birlikte artan mali-

yetler sebebiyle gider kalemlerinde artış yapılması 
planlanırken, sosyal medyada daha aktif olmak ve 
internet sitesini güncellemek için yeni bir gider 
kalemi oluşturulmasına yine oy birliğiyle karar 
verildi. Çalışma gruplarının daha aktif olması ve 
projeler üretebilmesi için mali olarak desteklene-
bileceğinin altı çizildi.

Çalışma grubu raporları
Yaşlanan Popülasyon Çalışma Grubu Başkanı Je-
an-Philippe Haesler’in sunduğu raporda bakım 
evlerinde çalışanlar için ağız bakım aşamalarını 
anlatan bir aplikasyon projesinden bahsetti. Ancak 
bu aplikasyonun mali olarak desteklenmesi için 
mutlaka bir sponsora ihtiyaç olduğunu belirtti. 
Michael Diercks ve Michael Frank konuyla 
ilgili söz alırken, sponsor gerekliliği salonun ona-
yına sunuldu ve oy birliğiyle kabul edildi.

Avrupa’daki Bağımsız Dişhekimleri Çalışma 
Grubu adına Dr. Gerhard K. Seeberger rapo-
runu sundu ve 2022 mayıs ayında yapılan anket 
sonuçlarını açıkladı. Dünya Sağlık Örgütü’nün 
hazırladığı taslakların ışığında Global Ağız Sağlığı 
Planı 2023-2030’un öneminden bahsetti. Dr. 

ERO Genel Kurulu
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ERO İstanbul’da toplandı
Dünya Dişhekimleri Birliği FDI’ın Avrupa Bölge Örgütü olan ERO’nun 2023 yılı Genel Kurulu 28-29 Nisan 2023 
tarihlerinde İstanbul’da toplandı. Genel Kurul öncesindeki iki gün boyunca da ERO Yönetim Kurulu ve çalışma 
gruplarının toplantıları yapıldı.

ERO Başkanı 
Dr. Simona Dianiskova 
ev sahipliği için Türk 
Dişhekimleri Birliği’ne 
teşekkürlerini 
ifade etti. ➔



Nikolay Şerkov da söz alarak konunun önemini 
vurgulayıcı görüşlerini dile getirdi.

Prof. Mare Saag, ‘Dişhekimliği Pratisyenleri 
ve Üniversiteler Arasındaki İlişki’ Çalışma Grubu 
Başkanı olarak raporunu sundu. Taslağının Tho-
mas Wolf tarafından hazırlanan “Dişhekimliği 
öğrenciliğinden pratisyenliğe geçişte bir eksik var 
mı?” başlıklı makalelerinden bahsetti. ERO Başka-
nı Dr. Simona Dianiskova, böyle güzel bir amaca 
hizmet eden çalışmayı desteklemekten büyük bir 
mutluluk duyacaklarını belirtti. 

Entegrasyon Çalışma Grubu Başkanı Edoar-
do Cavalle, Prof. Ilshat Yuldashev’i raporu 
sunması için sahneye davet etti. Sovyet ülkeleriyle 
Avrupa ülkeleri arasında sağlık sistemi ve sosyal 
güvence gibi konularda farklılıklar olduğu ve bu 
farklılıkların karşılaştırma yapmayı ve entegrasyo-
nu zorlaştırdığını söyledi.  

Prof.Dr. Sancaklı sürekli dişhekimliği eğitimi 
raporunu sundu
Sürekli Dişhekimliği Eğitimi çalışma grubu adına 
Prof.Dr. Hande Şar Sancaklı FDI 2030’a 
doğru sürekli eğitim programının planlamasından 
bahsetti. Bu doğrultuda eğitimi şekillendirecek bir 
anket hazırlığı olduğunu ve bunun ERO ülkelerin-
de uygulanabilmesi için ERO’nun onayına sunmak 
istediğini sözlerine ekledi. Ayrıca düzenlenen or-
ganizasyonlara davet edilmek üzere NDA ve ERO 
üye ülkelerinden bir konuşmacı havuzu oluşturul-
masını da önerdi. 

Doniphan Hammer, dental ekip çalışma gru-
bu raporunu 3 ana başlık altında sundu:

• Teknik ve dijitalleşme
• Yönetim, idare ve iletişim
• Dijitalleşme ve dişhekimi ekibi
Dişhekimliğinde kullanılan e-sağlık, e-bilgilen-

dirme, online randevu gibi teknoloji sistemlerinin 
kullanıldığını belirtirken, hekim-dental asistan 
ilişkisinin yerini hiçbir zaman teknolojinin ta-

mamen alamayacağının altını çizdi. Bu sebeplere 
dayandırarak sürekli eğitimin gerekliliğini bir kere 
daha vurguladı. 

Dr. Bedros Yavru Sakuk “Hasta bilgileri 
teknisyenle paylaşılmalı mı?” sorusunu salonla 
paylaştı. Bunun üzerine Dr. Roman Smucler 
anonim bir şekilde, kişisel verilerin korunmasına 
dikkat ederek, hassas veriler paylaşılmadan ve veri 
güvenliği sağlanarak bu sürecin yönetilmesi gerek-
tiğini söyledi. Edoardo Cavalle ise dişhekimlerinin 
dental ekibin lideri olduğunu ve bu ekibin eğitil-
mesi ve yönetilmesinde dişhekimlerinin üzerine 
çok büyük görev düştüğünü belirtti. 
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37 üye ülkenin temsil edildiği ERO, Dünya Dişhekimleri Birliği FDI’ın beş bölge örgütünden biri.

Prof.Dr. Taner Yücel’in Genel Sekreter olarak görev yaptığı ERO Yönetim Kurulu 
Genel Kurul’dan bir gün önce toplanarak çalışma grubu raporlarını ele aldı.

FDI Konseyi üyemiz Dr. Duygu İlhan’ın katıldığı çalışma grubu toplantısından.



FDI Başkanı Prof. İhsane Bin Yahya’nın 
açılış konuşmasıyla başlayan ikinci gün oturum-
larında Prof.Dr. Hande Şar Sancaklı Türkiye’deki 
ağız sağlığının son durumu hakkında bilgi verdi. 
Ulusal sağlık araştırması sonuçlarını paylaştı. 
Avrupa’daki sonuçlara benzer şekilde çürük ve 
periodontal hastalıkların ilerleyen yaşla birlikte 
arttığını belirtti. 

David Williams, FDI Vizyon 2030’un global 
olarak ağız hastalıklarını azaltmayı ve ağız sağlığı-
nı geliştirmeyi herkes için eşit bir şekilde ulaştır-
mayı hedeflediğinden bahsetti. Bu amaç doğrul-
tusunda emek veren öğretim üyelerini tanıttı ve 
çalışma gruplarından bahsetti. 

Bondioni: 2024’te İstanbul’da buluşacağız
Global ağız sağlığı politikaları hakkında konuşan 
FDI İdari Müdürü Enzo Bondioni Dünya Sağlık 
Örgütü’nün Mayıs ayında onaylanan dönüm nok-
tası niteliğindeki ağız sağlığı kararının önemine 
değindi. 

FDI, Dünya Sağlık Örgütü’nün küresel ağız sağ-
lığı eylem planına birleştirilmiş bir yanıt sunmak 
için kendi ağına ve NDA’lara danışıp, yıllık rapor-
lama yaptığını belirtti. 24-27 Eylül 2023 tarihinde 
Sydney’de yapılacak FDI kongresiyle ilgili bilgi 
verirken 2024 FDI Kongresi’nin İstanbul’da yapı-
lacağı müjdesini de verdi. 

‘Savunuculuk ve Ortaklıklar’ Sorumlusu Tolu-
lope Osigbesan, stratejik savunuculuk planla-
masında önemli adımlardan bahsetti. Ardından 
Paulo Melo Dünya Sağlık Örgütü’nün ağız sağlığı 
hakkında ülke profilleri yayınını baz alarak Avru-
pa’daki ağız sağlığının son durumu hakkında bilgi 
verdi. Bu yayına göre yetişkin popülasyonunun 
%50’si ağız hastalıklarından etkilenmiş durum-
da. En yaygın ağız hastalıkları; diş çürüğü, dişeti 
hastalıkları ve ağız kanserleri olarak belirtiliyor. 
Dünya Sağlık Örgütü’ne bağlı bölgeler içinde Av-
rupa’nın ağız hastalıklarından en çok etkilenen ve 

daimi dişlerde en yüksek çürük prevelansına sahip 
bölge olduğu aktarılıyor. 

‘İletişim ve Savunuculuk’ Müdürü Charanjit 
Jagait Dünya Sağlık Örgütü’nün küresel ağız 
sağlığı aksiyon planıyla ilgili detayları paylaştı. 
Ardından gruplara ayrılarak öncelikli eylemler 
ve sonraki adımlar hakkında çalışıldı ve grup 
raportörleri hazırladıkları raporları Prof. David 
Williams moderatörlüğünde sundu.

ERO Başkanı Dr. Simona Dianiskova kapanış 
konuşmasında verimli bir genel kurul olduğu-
nu söylerken, tüm katılımcılara ve ev sahipliği 
için TDB Başkan ve yöneticilerine teşekkürlerini 
sundu.
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ERO Genel Sekreteri olarak kürsüde görevli Prof.Dr. Taner Yücel’in dışında Genel Kurul’a katılan TDB delegasyonu: Dr. Uğur Ergin, Prof.Dr. Hande Şar 
Sancaklı, Dr. Duygu İlhan, Prof.Dr. Nermin Tarhan, Yaprak Kalkan.

Genel Kurul’un açılış konuşmasını yapan TDB Genel Başkanı Tarık İşmen FDI 
Başkanı Prof. İhsane Bin Yahya ve FDI İdari Müdürü Enzo Bondioni’yle birlikte.

Sürekli Dişhekimliği 
Eğitimi çalışma 

grubu adına 
Prof.Dr. Hande 

Şar Sancaklı FDI 
2030’a doğru sürekli 
eğitim programının 

planlaması üzerine bir 
sunum yaptı.

ERO Genel Kurulu
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Sürekli Dişhekimliği Eğitimi

Adı Soyadı : ............................................................

TC Kimlik No : ............................................................

Adresi : ............................................................

............................................................................................

İmzası: 

......................................

SDE YANIT FORMU (Doğru yanıtı lütfen daire içine alınız):

Soruların yanıtlarını en geç 15 Haziran 2023 tarihine kadar SDE Yüksek Kurulu Kızılırmak Mah. 1446. Cad. 
Alternatif İş Merkezi No: 12/38 Çukurambar Çankaya / Ankara adresine mektupla, 0.312.430 29 59’a faksla 
ya da tdb@tdb.org.tr adresine e-mail ile gönderen meslektaşlarımızdan en az 7 soruyu doğru cevaplayanlar 
6 SDE kredisi almaya hak kazanacaklardır.

Sürekli Dişhekimliği Eğitimi Kredilendirilmiş Soruları

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10
A A A A A A A A A A

B B B B B B B B B B

C C C C C C C C C C

D D D D D D D D D D

E E E E E E E E E E

202. sayının yanıt anahtarı:
A B B A C C B D E D

 Aşağıdakilerden 
hangisi implantların 
değerlendirilmesinde kullanılan 
klinik parametrelerden değildir?

[a] Mobilite
[b] Ağrı
[c] Perküsyon
[d] Vitalite testi
[e] Sondalama derinliği

 Alt çene; mimik, fonetik, 
çiğneme, yutma, boş 
mastikasyon ve solunum 
için hareket etmediği veya 
bir oklüzyon konumunda 
tutulmadığı zaman kendi 
ağırlığı ile üst çeneden belirli bir 
uzaklıkta yer alır. Alt çenenin bu 
konumuna ne ad verilir?                                     

[a] Sentrikm oklüzyon
[b] Sentrik ilişki
[c] Habitüel interkuspidasyon
[d] Alt çenenin istirahat konumu 
[e] Artikülasyon
 
 Aşağıdakilerden hangisi 

doğrudur?

[a] Diş kayıplarından sonra çene 
kemiklerinde rezorpsiyon 
meydana gelir ve zamanla devam 
eder.

[b] Hareketli protez kullanımı 
ve uygunsuz okluzal kuvvet 
dağılımı rezopsiyon hızını 
artırır.

[c] Lokal ve sistemik faktörler 
kemik rezorpsiyon hızını etkiler. 
Kalsiyum, fosfor, paratiroid 
hormon ve alkalen fosfâtaz 
seviyeleri kemik rezorpsiyonu ile 
ilişkilidir.

[d] Kemik içi implantlann 
yerleştirilmesi rezorpsiyonu 
azaltır.

[e] Hepsi

  Diş çürüklerini korumada 
önerilen yöntemlerden biri olan 
florür tabletlerinin kullanımına 
kaç yaşında başlanmalıdır?

[a] Hamilelik döneminde
[b] 6.ayda
[c] 1 yaşında
[d] 3 yaşında
[e] 8 yaşında

 Aşağıdakilerden hangisi edge-
wise tekniğinin seviyeleme 
safhasında uygulanan 
işlemlerden değildir?

[a] Rotasyonların düzeltilmesi
[b] Örtülü kapanışın açılması
[c] Açık kapanışın düzeltilmesi
[d] Ark dışındaki dişlerin ark içine 

alınması
[e] Ön grup dişlere tork hareketi 

yaptırılması

 Avülse olan bir dişin replante 
edilmesi en uygun olan süre 
aşağıdakilerden hangisidir? 

[a] lk 15 dakika
[b] 2-3 saat içinde
[c] 24 saat
[d] 48 saat
e) 72 saat 

 Mukozadan kabarık olmayan, 
sınırlan belirgin renk 
değişikliği” yerine hangi terim 
kullanılabilir?

[a] Bulla
[b] Nodul
[c] Plak
[d] Ülser
[e] Makûl

 Kuron-köprü sistemlerinde 
marjin uyuma ilişkin doğru 
ifade hangisidir?

[a] Marjin açısı daraldıkça, 
restorasyon marj ini ve prepare 
diş arası mesafe artar.

[b] Marjin açısı arttıkça, yukarıda 
belirtilen mesafede azalma olur.

[c] Altın döküm restorasyonlarda 
bitim geometrisinin shoulder 
olarak hazırlanması, butt- joint 
tarzında sonuçlanır.

[d] Tam seramik restorasyonlarda 
slip-joint tarzı materyal/
diş birleşim geometrisi, ufak 
hataların düzeltilmesine olanak 
sağlar.

[e] Metal-porselen restorasyonlar 
için bitim geometrisi chamfer-
bevel tarzında olması kuvvet 
iletimi yönünden daha uygundur.

 Diştaşı ile ilgili bilgilerden 
hangisi yanlıştır?

[a] Diştaşı birikimi yaş ile artar.
[b] Diştaşı oluşumu için 

mikroorganizma varlığı 
zorunludur.

[c] Supragingival diştaşının mineral 
kaynağı salyadır.

[d] Subgingival diştaşının mineral 
kaynağı dişeti oluğu sıvısıdır.

[e] Hiçbiri

 Aşağıdakilerin hangisi 
doğrudur?   

[a] Kompound odontoma karmaşık 
kitleler şeklinde görüntü verir.

[b] Ameloblastoma sabun köpüğü 
görünümü mevcuttur.

[c] Torus palatinus nadir görülen 
malign bir lezyondur.

[d] Nörofibrom muskuler kökenli bir 
tümördür.

[e] Kondroma en sık simfiz 
bölgesinde görülür.
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Congresium Kongre ve Fuar Merkezi

TDB 27. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi Cumhuriyet'in 100. yıldönümünde 26-29 Ekim 2023'te Ankara 
Congresium'da yapılacak. Kongreyi Türk Dişhekimleri Birliği'yle birlikte organize eden Ankara Dişhekimleri Odası 
Başkanı ve Kongre Organizasyon Komitesi 2. Başkanı Serkan Er'den Kongre hazırlıklarıyla ilgili bilgi aldık. Er, 
şekillenmeye başlayan bilimsel programdan bazı başlıkları da bizimle paylaştı.
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TDB Kongresinin Cumhuriyet’in 100. 
Yılında Ankara’da yapılıyor olmasının 
sizde yarattığı duyguları aktarabilir 
misiniz?
Mustafa Kemal Atatürk ve silah ar-
kadaşlarının 27 Aralık 1919’da Anka-
ra’ya gelmesiyle bir ülkenin kaderinin 
değişeceğine olan inancın oluştuğu, ilk 
meclisin kurulduğu ve Cumhuriyeti-
mizin ilan edildiği yer olması sebebiyle 
başkentimiz 100.yıl kutlamalarının en 
coşkulu ve en heyecanlı şekilde kutla-
nacağı yer olacaktır.

Türk Dişhekimliği Birliği’nin bu yıl 
özel organizasyon olarak Ankara Dişhe-
kimleri Odası ile birlikte gerçekleştirdi-
ği bu tarihi kongrenin her aşamasında bulunuyor, 
emek veriyor ve dayanışmayla mesleğimizin aydın-
lık yarınları için çalışıyor olmanın bizlere mutluluk 
ve gurur verdiğini söylemek isterim.

Dişhekimlerinin 
böyle özel bir 
tarihe ve özel bir 
kente özel bir 
ilgi göstereceğini 
düşünüyor 
musunuz?
Başkentimiz gerek 
mimari gerekse ta-

rihi açıdan Cumhuriyetimizin bir simge 
kenti olarak kabul görmüştür. Dolayı-
sıyla tarihiyle 100. yıl ruhunun en çok 
hissedileceği ve o güne özel organizas-
yonlarla 100. yıl coşkusunun en güzel 
şekilde kutlanacağı başkentimizde 
meslektaşlarımızın mutlaka bulunmak 
isteyeceğini düşünüyorum.

Deprem bölgesiyle ilgili özel 
uygulamalarınız olacağını biliyoruz. 
Bunlardan biraz bahseder misiniz?
 6 Şubat tarihinde ülkemizin birçok ilini 
etkileyen depremin etkisini her biri-
mizin hissettiği bugünlerde yaraların 
sarıldığı, gönüllerimizdeki acıların yok 

olmasa da hafiflediği, daha umut dolu günlerde 
daha güçlü bir şekilde biraraya gelene kadar sabır, 
güç ve dayanışmayla kalacağımızı belirtmek isti-
yorum. Bu çerçevede Ankara Dişhekimleri Odası 

yönetimi olarak 
elde edilen gelirler 
kapsamında dep-
remden etkilenen 
öğrencilerimiz 
ve meslektaşla-
rımıza maddi ve 
manevi dayanışma 
içerisinde olmaya 
devam edeceğiz. 

29 Ekim'in 
100. yılında 
Ankara'da...

ADO Başkanı Serkan Er:

➔

kongre 2023

TDB 27. 
Uluslararası Dişhekimliği Kongresi 26-29 Ekim 2023'te 
Ankara'da

https://www.tdbkongreleri.org/
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Bilimsel programa ilişkin netleşen noktalar var 
mı?
Bilimsel programımız alanında yetkin, hem yurt-
dışı hem de yurtiçi konuşmacılarımız ve güncel 
dişhekimliği konuları ile bilimsel komitemizin 
özverili çalışmaları sayesinde oluşmaya başladı.

Bilimsel programımızda “gülüş estetiği, peri-
odontal plastik cerrahi, ileri cerrahi teknikler, 
dijital dişhekimliği, şeffaf plaklar ile Ortodonti ve 
multidisipliner yaklaşımlar, minimal invaziv diş-
hekimliği” gibi güncel konular üzerine çalışıyoruz.

TDB ve ADO’nun sosyal medya hesaplarından 
Kongremizin hem bilimsel hem de sosyal prog-
ramına ilişkin gelişmeleri meslektaşlarımız takip 
edebilirler.

Fuar organizasyonuna sektörün ilgisi nasıl?
Fuar organizasyonumuz için firmalara duyuru 
yaptığımız ilk günden itibaren kongremize yoğun 
bir ilginin gösterildiğini belirtmem gerekir. Fuar 
ve sergi alanında yer almak isteyen firmalarımızın 
ilk günden alandaki yerlerini 
belirlemek için büyük bir ilgiyle 
katılım sağladığını söyleyebili-
rim.
Belirli bir sistematik çerçeve-
sinde yerleşimleri yapıyor ve 
sözleşmeleri imzalıyoruz. Firma-
larımız fuar alanın yaklaşık % 
90'ına yerleşmiş durumda olup, 
halen talepleri değerlendirmeye 
devam ediyoruz.

Sosyal program önceki 
yıllardan farklı bir çizgide mi 
olacak?
Sosyal programımızın içeriğinin 

geçmiş yıllarda yapılan kongrelerimizin üstüne ko-
yacak şekilde Cumhuriyetimizin 100. yılına uygun 
özel konuşmalar, sergiler ve konserlerle zenginleş-
tirilmesi planlanıyor. Bu konuda bütün alt komite-
lerimiz özenle çalışmalarını sürdürüyor.

Dişhekimliği fakültesi öğrencileri de katılabile-
cek mi Kongreye?
Dişhekimliği fakültesi son sınıf öğrencilerimiz ve 
yeni mezunlarımız kongreye katılabilecek. Dep-
remzede 5. sınıf öğrencilerimiz de kongre kayıtla-
rını ücretsiz yapabilecekler.

Meslektaşlarımıza bir çağrınız olacak mı?
Türkiye Cumhuriyeti’nin başkentinde, ATO Cong-
resium Kongre Merkezi’nde gerçekleştirilecek 
100. yıl kongremizde nitelikli ve zengin bilimsel ve 
sosyal program eşliğinde değerli meslektaşlarımızı 
aramızda görmeyi bekliyor, destekleriyle daha 
da zenginleşeceğine inanıyor, başarılı bir kongre 
geçirmemizi diliyorum.

Altı yıl aradan sonra tekrar Ankara'da yapılacak TDB Kongresi Cumhuriyet'in 100. Yılı kutlamalarının 
taçlandırılacağı etkinlik olacak.

2018 yılında Ankara Congresium'da 
düzenlenen TDB 24. Uluslararası 
Dişhekimliği Kongresi'nden.
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6 Şubat 2023 depremlerinin ardından bölgedeki 
meslektaşlarımızın durum tespiti, dayanışma 
çalışmaları ve halka yönelik acil ağız diş sağlığı 
hizmetlerinin sunulmasının ardından bölgede 

çalışmaya devam etmek isteyen meslektaşlarımıza 
destek olmak amacıyla konteyner klinikler devreye 
sokulmaya başlandı.

TDB tarafından hazırlanan “Deprem Bölgesinde Özel 
Ağız ve Diş Sağlığı Hizmetleri Projesi” ile;

� Deprem bölgesinde yaşayan yurttaşların ağız ve diş 
sağlığı hizmetlerine erişiminin sağlanması, deprem 
öncesi başlamış tedavilerinin devam etmesi,

� Bölgede işyerleri göçük altında kalmış, yapıları az 
hasar görse de içine girip çalışamayacak durumda 
olan, bölgeyi terk edemeyen hekimlerimize acil ve 
geçici çalışma ortamlarının yaratılması, 

� Dayanışma ile mesleki ve toplumsal sorumlulukların 
yerine getirilmesi,

� Dişhekimlerinin mesleki hayattan kopmadan 
hastalarını yalnız bırakmayarak bölgedeki 
sosyal yaşamın hızlı bir şekilde normalleşmesinin 
sağlanması amacıyla;

Deprem bölgesinde ağız ve diş malzemeleri endüstrisi 
(DİŞSİAD) ve ağız bakım ürün firmalarının (Oral B, 
Colgate ve Sensodyne) desteği ile Birliğimiz tarafından 
Sağlık Bakanlığı'ndan alınan izin doğrultusunda 
Adıyaman, Hatay, Kahramanmaraş ve Malatya illerinde 
Valiliklerin toplu sağlık hizmet sunumu için göstereceği 
alanlarda; 8-10 dişhekiminin aynı anda ve diğer 

dişhekimleriyle dönüşümlü olarak çalışabileceği ve her 
bir konteynerde 2-3 ünitin yer aldığı, ortak sterilizasyon, 
röntgen, mutfak, giyinme odaları ve tuvaletlerin 
bulunduğu "Konteyner Klinik Grupları" oluşturma 
çalışmalarımız tamamlanmak üzeredir. 

Ayrıca Birliğimiz tarafından "Konteyner Klinik 
Grupları"nda meslektaşlarımızın kullanacakları cihaz 
ve el aleti ile tedavide kullanılacak bir çok malzeme 
için yurt içi ve yurtdışından olmak “ayni yardım” temin 
edilmiştir.

Bölgedeki neredeyse bütün varlıklarını kaybeden 
meslektaşlarımızın meslek icralarına bir an önce 
başlamaları için gerçekleştirmeyi düşündüğümüz 
projelere destek veren kurum, kuruluş ve firmalara 
teşekkür ediyoruz.

Konteyner 
klinikler 
deprem 
bölgesinde

Konteyner kliniklerin de devreye alınmasıyla gönüllü dişhekimleri tarafından 
sunulan acil ağız diş sağlığı hizmetlerine geçtiğimiz günlerde son verildi.
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Depremi nasıl yaşadınız, 
sonrasındaki günler 
nasıl geçti?
Deprem ilk başta yumuşak 
bir şekilde başlamıştı, bir 
süre sonra yavaşladı biraz-
dan biter diye düşündük 
ama tekrar şiddetlendi. O 
kadar uzun sürdü ki bit-
meyecek ve artık yıkılacak 
diye düşünmeye başladık. 
Yüksek bir binadayız, 11. 
katta oturuyorduk. Pencere-
den baktığımızda büyük bir 
kızıllık gördük. Nihayet dur-
duğunda aşağı indik, tekrar 
büyük bir artçı deprem 
oldu. Merdivenler tamamen 
dökülmüştü, duvarlardan 
atlayarak indik. Yaralanan, 
ayağı kesilenler vardı, onları 
taşıdık. 

Şehrin içine girdiğimizde 
yıkılan binaları gördük. Eşim 
Kırıkhan Belediye Başkanı; 
hemen belediyeye yetişme-
ye çalıştı. Yollar kapalıydı, 
arabayı bırakıp koşarak gitti. 
Yağmur vardı ve çok soğuk-
tu. Yıkılan binaları gördükçe 
depremin büyüklüğünü 
daha iyi anladık. 30 bine 
yakın binadan sadece 5 bini 
içine girilebilecek durumda. 

Kırıkhan'ın şansı, binalar 
ağır hasar alsa da çoğun-
luğu çökmedi. Dolayısıyla 
can kaybımız daha az oldu. 
Ama binalar oturulamaya-
cak durumda. Antakya ise 
neredeyse tamamen yerle 
bir oldu.

Muayenehanenizde 
hasarın boyutu ne? 
Muayenehanem çok geniş 
alanlıydı, kızım diyetisyen, 
yanda güzellik merkezimiz 
vardı; bir katın tamamı bize 
aitti. 33 yıllık dişhekimiyim, 
böyle 800-900 m2 bir 
binadan sonra şimdi bir 
konteynerde çalışacağız 
inşallah. Çalışmayı 
seviyorum çünkü.

Eşim Belediye Başkanı 
olduğu için zaten şehirden 
ayrılma gibi bir durumu 
düşünmedik. İlk andan 
itibaren sahadaydık. Gelen 
bütün yardımları önce 
bireysel olarak dağıtmaya 
çalıştık. Sonra devlet orga-
nize oldu, bütün yardımlar 
bir yerde toplandı. Bütün 
bu çalışmalarda yer almaya 
çalıştık. 

Sonraki günlerde 
mesleğinizi nasıl 
sürdüreceğinizi 
düşündünüz mü? 
İlk iki hafta insanların acil 
ihtiyaçlarını karşılamakla 
geçti. Sonra yarım 
bıraktığım hastalarım 
aradığı için İskenderun'da 
bir arkadaşımızın kliniğini 
kullandım. İngiltere'den 
hastalarım vardı, onlar 
için iki kere Kıbrıs'a gidip 
geldim. 

Kırıkhan'daki 11 dişheki-
minin de muayenehanesi 
ağır hasarlıydı, biri de tü-
müyle yıkılmıştı. ADSM bi-
raz hasar almasına rağmen 
faaliyetini sürdürebiliyordu. 
Başhekimimiz sağolsun has-
talarımıza orada bakmamı-
za izin verdi. 

Konteyner klinik 
imkanını nasıl 
değerlendiriyorsunuz?
Ben bugüne kadar TDB ve 
dişhekimleri odalarının 
işlevini sadece eğitim 
faaliyetlerinden ibaret 
görürdüm. Başka şeylere 
dokunmuyor gibi gelirdi 
bana. Depremde gördüm ki 

TDB varmış. Kırıkhan'a dört 
tane konteyner gönderdiler, 
isteyen hekimlerin 
kullanımına açmak üzere. 
Ben bütün dişhekimi 
arkadaşlarımız aradım, 
altı kişi çalışmak istedi, bu 
arada biri kamuya atandı. 

Şu an dört konteynerden 
birini faaliyete geçirdik. 
Genç bir meslektaşımız 
hemen başladı, hastalarına 
bakıyor. Diğer üçü de 
önümüzdeki günlerde 
faaliyete geçecek. Ben 
de burada kalacağım için 
bunlardan birinde hizmet 
vereceğim. 

TDB'nin bu çalışması 
bizim için çok önemliydi. 
Belki biz de konteyner 
yaptırabilirdik ama o ruh 
hali içindeyken maddi 
külfeti bir yana manen de 
uğraşmak istemiyorsunuz. 
Sonra bir bakıyorsunuz ki 
sizi düşünen birileri var, TDB 
arkanızda, sizi çalışmaya 
teşvik ediyor. Bu çok değerli 
bence. 

TDB'nin desteğini yanımızda
görmek çok değerliydi 

Kırıkhan'dan meslektaşımız Gülen Yavuz:

Meslektaşımız Gülen Yavuz Kırıkhan'da konteyner kliniklerin yerleştirildiği alanda (solda). Ziyarete gelen Antalya Dişhekimleri Odası heyetiyle. 



Depremi nasıl yaşadınız, 
sonrasındaki günler 
nasıl geçti?
Depremde evimizi ve işye-
rimizi kaybettik ama çok 
şükür en yakınlarımızdan 
can kaybı yaşamadık. Bina-
mız ağır hasarlıydı, yıkılmak 
üzere ayrıldı. Dört ünitli bir 
poliklinikti, ayrılmak zorun-
da kaldım tabii.

Sonrasında Samsun'a göç 
ettik. Bir iki yıl orada kalırız 
diye düşünüyorduk ama 
orada yapamadık ve tekrar 
Malatya'ya döndük. Eski 
işverenimle görüştüm, bir 
planlama yaptığını ve bunu 
hayata geçirene kadar 
da konteynerde hizmet 
verebileceğimizi söyledi. 
O Malatya'da kalmıştı, bura-
daki gelişmelere daha ha-
kimdi. Malatya Dişhekimleri 
Odası'yla da irtibatı vardı, 
oradan böyle bir imkanın 
sunulacağı bilgisini almış. 
Bunun üzerine konteynerde 
çalışmaya başladım ve iki 
haftadır da devam ediyo-
rum. 

Sağolsun Oda Başkanımız 
Miraçhan Bey burayı tam 
donanımlı denebilecek 
kadar donatmış. Her türlü 
tedaviyi yapabiliyoruz. Şu 
anda iki ünitli bir kontey-
nerde dönüşümlü olarak 
hizmet veriyoruz. Bir kon-
teyneri de depo ve diğer 
malzemeler için kullanıyo-
ruz. 

Muayenehanesi ağır 
hasarlı olan çok arkadaşımız 
var ama hepsi de bu şekilde 
çalışmayı tercih etmiyor.

Sadece tedavisi yarım 
kalmış hastalar mı 
geliyor yoksa yeni 
hastalar da geliyor mu? 
İkisi de var. Eski hastalarımız 
yerimizi öğrendi, yeni has-
talar da sosyal medya üze-
rinden bizi bulup geliyor. 

Deprem sonrası ilk gün-
lerdeki psikolojiyle herkes 
Malatya'yı terk etti. Son-
rasında artçı sarsıntıların 
da azalmasıyla yavaşyavaş 
insanların geri döndüğünü 
gözlemliyoruz. Ben de buna 
dahilim. 

Hastalardan duyduğu-
muz kadarıyla kamu hizmet 
birimleri talebi karşılaya-
mıyor. 

Bu imkanı nasıl 
değerlendiriyorsunuz?
Bu tür bir dayanışma imkanı 
çok beklediğimiz bir şey 
değildi. Yapılabileceğine 
çok ihtimal vermiyordum. 
Oda Başkanımız Miraçhan 
Bey ve TDB iyi iş çıkardı diye 
düşünüyorum. 

Konteynere gelirken de 
işlevsel bir şekilde çalışabi-
leceğimize dair bir inancım 
yoktu. Her şeyi yapabile-
ceğimiz bir yer olacağını 
düşünmüyordum. Sadece 
hastalara randevu veririz, 
kendi yerimiz oluşana kadar 
bir müddet daha tedavile-
rini erteleriz diye düşünü-
yordum. Ama öyle olmadı, 
her türlü tedaviyi yapabile-
ceğimiz imkan sağlanmış 
durumda. Emeği geçen 
herkese teşekkür ediyorum.

Bundan sonrasına ilişkin 
planlarınız neler?
Beraber çalıştığım işverenim 
bir yerle anlaşma sağladı. 
Orası klinik haline gelene 
kadar burayı kullanmaya 
devam edeceğiz. Sanırım iki 
ay içinde bunlar halledilir, 
sonra da oraya geçeriz diye 
düşünüyorum.

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi42

felaketin ardından

Her türlü tedavi için 
imkan sağlanmış

Malatya'dan meslektaşımız Yasin Şeftalicioğlu:

Sensodyne ve Meridol'ün katkılarıyla sağlanan iki konteyner klinik Nisan ayında Malatya'da faaliyete geçti (solda). Büyük oranda ikinci depremden 
etkilendiği için Malatya'da can kaybı diğer iller kadar yüksek olmasa da yıkımın boyutları büyük.

‘Konteynere gelirken 
de işlevsel bir şekilde 

çalışabileceğimize dair 
bir inancım yoktu. Sadece 
hastalara randevu veririz 
diye düşünüyordum. Ama 

öyle olmadı, her türlü 
tedaviyi yapabileceğimiz 

imkan sağlanmış 
durumda. ’



Depremi nasıl yaşadınız, 
sonrasındaki günler 
nasıl geçti?
İlk depreme evimizde yaka-
landık, altıncı katta evimiz. 
Çok kötüydü, bitmek bilme-
yen bir depremdi. Çocukla-
rımın odasına gidemedim, 
dolaplar yolları kapamıştı. 
Bitince hızla aşağı indik, 
çıkamayan komşularımıza 
yardım ettik. Binanın oto-
parkında ateş yakıp ısınarak 
sabahı ettik. 

Sabah kliniğe bir gideyim 
dedim. Klinik binasında 
çatlamalar falan vardı ama 
en azından malzemeleri 
kurtarırız diye düşündüm. 
Orayı az hasarlı görünce bir 
de eve bakıyım diye eve git-
tim. Evde de aşırı bir hasar 
yoktu. O arada telefonumu 
muayenehanede unuttuğu-
mu farkettim. Almaya gittim 
ki muayenehanem yok! O 
arada ikinci büyük dep-
rem gerçekleşmiş ve bina 
tümüyle yerle bir olmuş. 

Yine de cihazlardan bazı-

larını kurtarabilir miyiz diye 
baktık. Bina çok çürükmüş, 
klinikteki üç ünit üç kolon 
vazifesi görmüş. 20. gün 
kepçe yardımıyla girdim. Te-
lefonumu buldum ve aldım, 
onun dışında da hiçbir şey 
kurtaramadım. 

Sonraki günlerde 
mesleğinizi nasıl 
sürdüreceğinizi 
düşündünüz mü? 
Elbette, bir şey kurtarabilir 
miyim diye muayenehane-
nin çevresinde dolaştığım 
günlerde Fakülteden ağa-
beyim, Adana Dişhekimleri 
Odası Genel Sekreteri Ha-
san Boğa aradı, konuşurken 
'ne düşünüyorsun' diye sor-
du, 'en azından bir kontey-
ner olsaydı, hastaların yarım 
kalan işlerini tamamlardık, 
basit tedavileri yapardık' 
dedim. Bunun üzerine 'iyi 
fikir, bunu organize edelim' 
dedi. 

O sıralar AFAD kişilerin 
konteyner yaptırmasına 

izin vermiyordu. Neyse 
bir şekilde hallettiler ve 
Adana Dişhekimleri Odası 
tarafından sağlanmış oldu 
konteyner klinik. Ünit de 
dahil olmak üzere hiçbir 
cihazım yoktu tabii. Bir 
ünit ayarladık, az sayıda el 
aletlerini kurtarabilmiştik, 
nihayetinde 10 Mart gibi 
çalışmaya başlayabildim.

Aslında sosyal medyada 
falan pek paylaşmadım ama 
bir şekilde irtibata geçiyor 
insanlar. Bu şartlarda çalıştı-
ğımız için de müteşekkirler. 
Ama uzun vadede herhalde 
yaklaşımları değişir. 

Bundan sonrasına ilişkin 
planlarınız neler?
Evimin altında bir daire 
boşaldı, binamızda hasar 
olmadığı için oraya 
taşımayı düşünüyorum 
muayenehanemi. Yazın çok 
sıcaklarda konteynerde 
çalışma imkanı olmaz diye 
düşünüyorum. 

Bu imkanı nasıl 
değerlendiriyorsunuz?
Çok müteşekkirim elbette. 
Adana Dişhekimleri 
Odası'na ve Hasan 
(Boğa) ağabeyime çok 
teşekkür ediyorum. Başka 
meslek örgütlerinin 
meslektaşlarına ciddi 
nakdi yardımlar yaptığını 
duyuyoruz. Gönül isterdi ki 
bizim meslek örgütümüzün 
de böyle bir maddi imkanı 
olsun. Afetlere hazırlıklı 
olmalıyız. Yarın bir İstanbul 
depremi bekleniyor, 
bundan sonraki afetlerde 
meslektaşlarımıza destek 
olabilmek için aidatlarımızı 
belli bir düzeye çekip 
yardımlaşma fonunu 
güçlendirmemiz lazım.
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Yardımlaşma 
fonunu 
güçlendirmemiz 
lazım

Gölbaşı'ndan meslektaşımız Osman Özet:

Adana Dişhekimleri Odası Yönetim Kurulu konteyner klinik Gölbaşı'na teslim edildikten sonra meslektaşımız 
Osman Özet'e ziyarette de bulundu.
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Depremi nasıl yaşadınız, 
sonrasındaki günler 
nasıl geçti?
Depremde şanslıydım, 
evim az hasarlıydı. Evim 
Defne'de, muayenehanem 
Antakya'da ama 10 daki-
kalık mesafede. Eşimden 
ayrı olduğum için ilk olarak 
oğlumu, sonra da ailemi 
kontrol ettim. Kızkardeşimi 
kaybettik; iki çocuğu vardı. 
Geri kalan aile bireyleriyle 
birlikte bir süre cenazenin 
çıkarılması için bir okulun 
bahçesinde arabada yatarak 
bekledik. 

İlk hafta Cuma günü 
cenazemizi çıkarabildik ve 
sonrasında şehri terk etmek 
zorunda kaldık. Temel 
ihtiyaçları karşılama duru-
mu yoktu. Tamam, ikinci 
günden itibaren gönüllüler 
geldi ama en basitinden 
su yok, tuvalet ihtiyacınızı 
gideremiyorsunuz, her şey 
sıkıntıydı. 

Muayenehanemin oldu-
ğu bina ağır hasarlıydı. Bina 
ayakta olmasına rağmen 
girme imkanı bulamadım 
ve öylece bıraktım. Sonra 
bir süre Mersin'de ikamet 
ettik. Bize en yakın merkez 
orasıydı. Kızkardeşimin 
çocukları ve kendi oğlum 
da oraya geldi. Yakın şehir-

lerden Adana'da da deprem 
çok şiddetli hissedildiği 
için Antakyalıların en çok 
tercih ettiği şehir Mersin 
oldu. Hatta Anamur, Silifke 
ve Mezitli gibi daha uzak 
ilçeler tercih edildi. 

Sonraki günlerde 
mesleğinizi nasıl 
sürdüreceğinizi 
düşündünüz mü? 
Ben aynı zamanda Hatay 
Dişhekimleri Odası Yönetim 
Kurulu üyesiyim, buradan 
temelli olarak ayrılamam, 
Antakya'yı çok seviyorum 
zaten. Başkanımız Nebil 
(Seyfettin) Bey inanılmaz bir 
efor sarfetti. Antakya'dan 
hiç ayrılmadan dayanışma 
çalışmalarını örgütledi. 

Benim için de Antakya 
dışında yaşamak çok zordu.
Her ne kadar Mersin bana 
yakın bir coğrafya da olsa... 
Bir an önce Antakya'ya dön-
menin yollarını arıyordum. 

Konteyner klinik fikri 
bir mecburiyetten doğdu, 
şehirde kullanılabilecek 
yapı kalmadı. Önce halkın 
acil ağız diş sağlığı hizmet-
lerini alabilmesi için gönüllü 
dişhekimleri tarafından 
verilen hizmet bir örnek 
oldu. Buradaki tecrübeye 
dayanarak bir planlama ya-

pıldı ve sonrasında TDB'nin 
öncülüğünde Odamız bir 
konteyner tahsis etti. Bir 
meslektaşımla paylaşıyoruz. 
Böylece tekrardan muaye-
nehaneciliğe başlayacak 
vaziyete geldik.

Bir yığın sorun çıkıyor 
tabii, tesisat bağlatmanız 
lazım, tesisatçı bulamıyor-
sunuz, elektrikçi bulamıyor-
sunuz... Benim muayeneha-
nem giriş katında olduğu 
için sonradan ünitimi ve 
kompresörümü kurtara-
bildim; biraz risk de alarak 
duvarları kıra kıra ulaştım ve 
çıkardım. Kurtarabildiğimizi 
kurtarmamız lazımdı. Eksik 
kalan cihazlarımız da Nebil 
Başkanımızın girişimleriyle 
TDB tarafından karşılanıyor. 
Herkesin ihtiyacını defteri-

ne not alıyor ve 
temin etmeye 
çalışıyor.

Bundan 
sonrasına 
ilişkin 
planlarınız 
neler?
Uzun vadede 
kalıcı bir yere 
geçeceğiz 
tabii ama 

bu vaziyette en az üç yılı 
bulabilir.

Bu imkanı nasıl 
değerlendiriyorsunuz?
Birliğimiz çok çaba sarfetti 
ve bize destek olmaya 
çalıştı. Ancak bu yardım-
laşma fonunun çapı çok 
sınırlı olduğu için bu sadece 
pansuman olabildi. Birçok 
meslek örgütünün çok ciddi 
destekler sağlayabildiğini 
görünce bundan sonrası 
için daha büyük bir fon 
oluşturup daha hazırlıklı 
olunması gerektiğine inanı-
yorum. 

Ferdi Kaza Sigortamız var 
örneğin, teminat tutarları 
düşük olsa da önemli bir 
hizmet. Birçok meslektaşı-
mızı bundan yararlanması 
için yönlendirdik. Bunun 
kapsamı ve mali boyutu 
genişletilebilir.

Bir de aidatlarımız çok 
düşük, bundan yardımlaş-
ma fonuna ayrılan miktar da 
az oluyor haliyle. Aidatları 
makul bir düzeye çekip 
Kongre gibi gelirlerden de 
yardımlaşma fonuna destek 
olmalıyız. Zor zamanlar için 
birikimimizi artırmamız 
lazım.

Zor zamanlar için birikimimizi 
artırmamız lazım

Antakya'dan meslektaşımız Ahmet Eraslan:

Meslektaşımız Ahmet Eraslan Antakya'da müşterek kullanılan konteyner kliniğin 
önünde.



Depremi nasıl yaşadınız, 
sonrasındaki günler 
nasıl geçti?
Deprem sırasında Saman-
dağ'da evimizdeydik. İlk 
sarsıntı biter gibi olduktan 
sonra tekrar şiddetlenerek 
başladı. Nihayet bittiğin-
de dışarı attık kendimizi. 
Sonraki bir iki hafta hep 
dışarıda geçti. İlk 10 gün 
arabada yattık. Samandağ'ı 
terk etmedik; anne baba, 
kardeşler, hepimiz Saman-
dağ'ın biraz dışında yaşıyo-
ruz. Gitmeyi düşündük ama 
yaşlılar "biz burada doğduk, 
burada öleceğiz" dediler. 
Dolayısıyla gitmedik. Çadır-
da kaldık, halen de çadırda 
kalmaya devam ediyoruz. 
Gündelik ihtiyaçları evlerin 
içinde karşılıyoruz ama 
uyumaya çadıra geçiyoruz. 
Konteyner kente geçme 
ihtimalimiz vardı ama biz 
kendi mahallemizde kalmak 
istediğimiz için çadırı tercih 
ettik. 

Sonraki günlerde 
mesleğinizi nasıl 
sürdüreceğinizi 

düşündünüz mü? 
Muayenehanem tamamen 
yıkıldı, cihazlarımın hiçbirini 
kurtaramadım, sadece bir 
miktar sarf malzemesi ala-
bildim. İlk 15 günden sonra 
elektrik gelip, benzin falan 
da alabilmeye başlayınca 
anne babaya asgari şartları 
sağlayıp kardeşler olarak 
Mersin'e gittik. Orada bir 
ay kaldıktan sonra bura-
daki durum biraz normale 
dönünce geri döndük. 
Mersin'deyken Nebil 
Başkanımız bir toplantı 
düzenlemişti, mesleğimizi 
nasıl sürdüreceğimize dair; 
Mersin Odası da destekleri-
ni ifade etti. 

Aklımızda nasıl çalışabi-
leceğimize dair bazı fikirler 
vardı. 19 yıllık muayeneha-
neciyim ben, bu geçmişi 
bırakmak da kolay değildi. 
Nebil Başkan ilk günlerden 
sonra konteyner klinik gibi 
bir imkan sağlanabileceğin-
den bahsediyordu. Nihaye-
tinde dönüp burada devam 
etmeye karar verdik. 

Konteynerler oluşturul-
maya başlayınca Saman-

dağ'da muayenehanesi 
tümüyle yıkılan tek kişi ol-
duğum için öncelikle bana 
tahsis edildi. Ünit de verildi 
ama diğer malzemelerin ta-
mamlanmasını bekliyoruz. 
Bir hafta içerisinde çalışma-
ya başlarız sanırım.

Hastalarınızın yarım 
kalan tedavilerine 
devam edemediniz mi?
Konteynerin eksiklerini 
tamamlarken burada 
muayenehanesi sağlam 
kalan üç dört arkadaşımız 
vardı, sağolsunlar onların 
muayenehanelerinde eksik 
kalan işleri tamamlıyoruz. 

Bu imkanı nasıl 
değerlendiriyorsunuz?
Konteyner normal 
muayenehane gibi değil 
tabii, dar bir alan ama insan 
her şeye alışıyor. Çalışmaya 
başlamış arkadaşlarım da 
bunu söylüyor. Geçici bir 
çözüm olarak doğru bir 
karar, verimli olacağını 
düşünüyorum. 

Samandağ'a dört 
konteyner sağlandı; ikisi 

aktif olarak çalışmaya 
başladı, biz de yakında 
başlayacağız. Başlayan 
arkadaşların şansı, 
muayenehaneleri tümüyle 
yıkılmadığı için bütün 
cihazlarını ve eşyalarını 
çıkardılar, düzenlerini çok 
daha çabuk kurabildiler. 
Hatta muayenehanelerinin 
altına kurdular, 
oranın altyapısından 
yararlanıyorlar. 

Oda'nın ve TDB'nin 
desteğini ilk günden 
itibaren yanımızda hissettik. 
Tabii bu maddi güçle 
alakalı, örneğin Eczacı 
Odasının sağladığı düzeyde 
bir destek sağlayabilmek 
için bundan sonra aidatları 
epey bir artırmak lazım. 
Aidatların fazlalığından 
şikayet edenlere elimizde 
fazla bir bütçe olmasının 
önemini biz anlatabiliriz. 
Deprem bu ülkenin bir 
gerçeği, yaşamadan önce 
biz de farkında değildik!
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Yaşamadan önce biz de 
farkında değildik

Samandağ'dan meslektaşımız Tezcan Yılmaz:

Samandağ'da bulunan muayenehanesi tamamen yıkılan meslektaşımız Tezcan Yılmaz, altyapı sorunlarının çözülmesinin ardından konteyner klinikte 
hasta kabul etmeye başlayacağını söylüyor.
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felaketin ardından

Şimdi geleceğe 
daha iyimser bakıyoruz

Gönüllü dişhekimleri depremzedelerin kalbinde izler bıraktı

Adıyaman'dan meslektaşımız Nevzat Tuncay:

Depremi nasıl yaşadınız, 
sonrasındaki günler 
nasıl geçti?
Hem evimizin hem de 
muayenehanemizin içinde 
bulunduğu binalar ağır 
hasar aldı ama çok şükür 
ailemizden kayıp yaşama-
dık. Yakın akrabalarımızdan 
yitirdiklerimiz oldu. Yine, 
tanıdığımız birçok insanı 
yitirdik.
Sonrasında Adıyaman'dan 
ayrılmak istemedik. Karde-
şimle birlikte çalıştığımız 
muayenehane binamız da 
yıkıldığından işleri yarım 
kalmış hastalarımızın 
tedavilerini de tamamlaya-
madık. Sonrasında bu fırsat 
çıktı ve bizim için hazırlan-
mış konteyner kliniklerde 
en azından yarım kalmış 
işlerimizi tamamladık.

Konteyner kliniklere ne 
zaman geçtiniz?
Bir aydan uzun zamandır 
buradayız. Çok da iyi oldu, 
hastalarımızın işlerini 
tamamladık. Yeni gelen 
hasta çok olmuyor; bu da 
Adıyaman'ın bugünkü 
durumunda normal. 

Konteyner klinikler bize 

çok önemli bir destek oldu. 
TDB tarafından ünitleri ve 
kompresörleriyle donatıldı 
ve tekrardan çalışmaya 
başlayabildik. Yine karde-
şimle birlikte bu sefer aynı 
konteyneri paylaşıyoruz.

Tekrar çalışmaya baş-
lamanın esas faydası her 
şeyin düzelebileceğine 
dair umudumuzu yeniliyor 
olması. Yavaş yavaş normale 
dönüşün mümkün olduğu-
nu bize hissettiriyor olması.

Hastalarımız da bizi 
buluyor yeni alanımızda. 
Zaten sosyal medyadan da 
bilgilendirmelerimizi yapı-
yoruz. Hastalarımız bu yeni 
durumu biraz garipsiyor 

tabii ama herkes birbirine 
yardımcı olmaya çalışıyor, 
hatta eksiklerimizi tamamla-
maya çalışıyorlar.

Göç edenler geri döndü 
mü?
Henüz tamamı dönmedi 
tabii ama ilk dönemdeki 
yoğun göçün önemli bir 
bölümü geri döndü. Dolayı-
sıyla şehir biraz canlanmaya 
başladı. Örneğin biz ilk 
başta bir daha Adıyaman'da 
mesleğimizi yapamayız diye 
düşünürken şimdi biraz 
daha iyimser bakıyoruz. 

Önümüzdeki dönem için 
planlarınız var mı?

Biraz toparlandıktan sonra 
sağlam bir bina bulabilirsek 
yavaş yavaş eski düzenimize 
dönmeye çalışacağız ama 
Adıyaman'da hasar almamış 
bina bulmak zor. 
Yeniden ayağa kalkana 
kadar TDB'nin bize sundu-
ğu bu hizmet çok önemli, 
kendilerine ve bu imkanın 
hazırlanmasına destek 
sağlayan herkese teşekkür 
ediyoruz.

Nevzat Tuncay, kardeşi ve meslektaşı Hüseyin Tuncay'la mesai arkadaşlığını şimdi konteyner klinikte sürdürüyor.



Depremi nasıl yaşadınız, 
sonrasındaki günler 
nasıl geçti?
Deprem anında Gölbaşı'nda 
değildim, yurtdışındaydım, 
bir hafta sonra geldim. Evim 
de kliniğim de ağır hasar-
lıydı. Geldiğimizde eşimin 
ailesiyle birlikte köy evinde 
kalmaya başladık; şimdilik o 
şekilde devam ediyoruz.

 
Mesleğinizi nasıl 
yürüteceğinize dair 
düşünceleriniz nelerdi? 
Başta çok daha umutsuz-
dum. Çok büyük birdep-
remdi ve ilçe de çok kötü 
durumdaydı. 50 bin nüfuslu 
ilçe 3 binlere kadar düş-
müştü. Atamaya başvur-
mayı da düşündüm. Fakat 
memleketten ayrılmayı hiç 
düşünmedim, burası için bir 
şeyler yapmamız gerekiyor-
du. Eşim de burada devlet 
hastanesinde görev yapıyor. 

İkimiz de buradan git-
meyi düşünmedik, başka 
alternatifler ne olabilir 
diye düşünmeye başladık. 
Öncelikle tedavileri yarım 
kalan hastalarım için bir yer 
bakmam lazım diye düşü-
nürken TDB ve Adıyaman 

Dişhekimleri Odası'ndan 
destek geldi. Oda Başkanı-
mız Mahir (Taştan) Bey ve 
Adana Dişhekimleri Odası 
Başkanı Fatih (Güler) Bey 
çok ilgilendiler. Bir kon-
teyner ayarladılar ve bir 
ay sonra ben konteyner 
klinikte normal çalışmama 
başladım.

Böyle bir imkan 
olduğundan nasıl 
haberdar oldunuz? 
Oda'nın whasapp grubun-
dan öğrendim. Gölbaşı'na 
iki konteyner klinik sağlan-

dı, birini de ben kullanmaya 
başladım. 

Konteynerde asgari 
şartlar sağlanmış durumda, 
rahat bir şekilde çalışı-
yorum. Ben implant da 
yapıyordum, steril ortamı 
sağlamak zor olmadı. Tek 
sıkıntımız panoramik film; 
onun birçok fiziki şartı 
da olduğu için bir binaya 
geçmeden temin etmek 
anlamlı olmayacak.

Şu an iyi gidiyor, eski 
hastalarım geliyor. Yarım 
kalan işlerimi hemen he-
men bitirdim. Acil tedavileri 

de gönüllü olarak ücretsiz 
yapıyorum. Bir müddet 
daha burada çalışacağım; 
bu arada sağlıklı bir bina 
bulursam normal düzene 
geçeceğim.

TDB'ye bu süreçteki 
destekleri için çok teşekkür 
ediyorum. Mahir Bey ve 
Fatih Bey'e de ilgileri için 
teşekkür ediyorum. 
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Gönüllü dişhekimleri depremzedelerin kalbinde izler bıraktı

Konteyner kliniklerde asgari 
şartlar sağlanmış durumda

Gölbaşı'ndan meslektaşımız Eda Atılgan:

Meslektaşımız Eda Atılgan'da Gölbaşı'ndaki konteyner klinikte çalışmalarını sürdürüyor.



içimizden biri
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Sizi biraz tanıyabilir 
miyiz?
1947’de doğdum. Baba-
mın ilk eşinden biri vefat 
etmiş üç kardeşim var. 
Babam tarımla uğraşıyor 
annem fen öğretmeni; 
babamın ilk eşi sirozdan 
vefat edince becayiş yolu 
ile Turgutlu’ya gelen an-
nemle tanışıp evleniyor-
lar. İlk ve orta öğrenimini 
Turgutlu’da, lise öğrenimi 
İzmir Atatürk Lisesi’n-
de yaptım. Bu esnada 
Buca’da ikamet etmeye 
başlamıştık. 

Aslında hukuk okumak 
istiyordum ama babamın 
ısrarıyla 1971’de Nişan-
taşı Dişhekimliği Yük-
sek Okulu’ndan mezun 
oldum. 1974’te Yörük 
Ali Efe’nin torunu olan 
Şahika Hanım ile evlen-
dim; 1975’te kızım Elif ve 

1977’de de oğlum Emrah 
doğdu. 

Karı koca çocuklarımı-
zın eğitimine çok önem 
verdik. Elif, arkeoloji oku-
du. Şimdi İzmir Arkeoloji 
Müzesi’nde müdür mua-
vini. Emrah ise Amerikan 
Koleji’ni bitirdikten sonra 
İTÜ’de gemi mühendis-
liği okuyup Dokuz Eylül 
Üniversitesi’nde akade-
misyen. Halen çocukla-
rımla birlikte Alsancak’ta 
yaşamaktayım. Aileme ve 
aile birliğine çok önem 
veririm. 

Meslek hayatınız nasıl 
geçti?
Ben babamın zoruyla 
girdiğim dişhekimliğini 
hayatım boyunca sevme-
yerek yaptım. El becerim 
vardır, fiziğim iyidir ve iyi 
okurum da; bu üçü bana 
iyi kazandırdı. Belki çok 
iyi değildim ama kötü bir 
hekim de değildim. 

Mezun olduktan sonra 
gazeteye verdiğim iş 
arıyor ilanı üzerine önce 
Çorum’da bir muayene-
hanede başlayıp şehirde 

yaşadığım adaptasyon 
sorunundan sonra Demir-
ci’ye geldim. Burada ça-
lıştığım muayenehanede 
tabiri caizse dişhekimliği-
ni iyice öğrenip 1973’ten 
2011’e kadar Alsancak’ta 
kendi muayenehanemde 
çalıştım. 

Bizim nesil dişhekimli-
ğini kalfalardan devraldı 
diyebiliriz. Şanslıydım, 
Alsancak’ta dört dişheki-
minden biri olduğum için 
hiçbir ek gelirim olmadan 
hayatımı dişhekimliğin-
den kazanıp çocuklarıma 
yatırım yaptım.

Yazmaya ne zaman ve 
nasıl başladınız?
Atatürk Lisesi Mezunu 
Sadık Yemni 2007’de 
‘Durum 429’ diye bir 
kitap yazmış. Bu kitap 
benim elime de geçti. 

Efe Erginer, babasının teşviki ile girdiği dişhekimliği fakültesini bitirip 40 yıl serbest dişhekimi olarak çalıştıktan 
sonra yazdığı bir anı kitabıyla hayatı bambaşka bir yöne evrilen bir meslektaşımız. Yazmanın her zaman 
hayatının bir parçası olduğunu vurgulayan Erginer, yazdıklarının insanlar üzerindeki etkilerini gördükten sonra 
mesleği bırakıp kalan ömrünü bırakabildiği kadar çok eser bırakmaya adamış. 

Sekizi roman olmak üzere şiir, anı, oyun da dahil birçok alanda ürün 
veren Erginer yazmanın büyük bir disiplin gerektirdiğini söylüyor.

➔

Yazar meslektaşımız 
Efe Erginer: 

Kendimi 
yazmakla görevli 
hissediyorum

Söyleşi: Gizem Bayraktaroğlu
Dişhekimi, TDBD Yayın Kurulu üyesi



İzmir Atatürk Li-
sesi’ndeki edebiyat 
hocamız Zeki 
Baran’a o dönem 
ara ara yazdığım 
şiirleri okutunca 
‘Var, sen de bir 
şey var’ diyordu. 
Böyle muhteşem 
bir hocadan böyle 
bir yorum almanın 
karşılığı ‘sen bu işi 
biliyorsun!’ demek-
tir. Bunlardan da 
cesaret alarak bir 
başkası yazıyorsa 
ben okul anılarımı 
neden yazmayayım 
diye düşündüm. 

O zaman önce 
tüm hikâyeyi başlatan 
2007’de kaleme aldığınız 
Mor ve Sarı mı oldu?
Evet, Mor ve Sarı’yı yaz-
dıktan sonra tüm hakları-
nı çok üstün bir vakıf olan 
İzmir Atatürk Lisesi Eği-
tim Vakfı’na bağışladım. 
Kitap onların iki numaralı 
eseri olarak halen basıl-
makta. Satışı sadece İzmir 
Atatürk Lisesi’nde oluyor. 
Onun çok beğenilmesi 
bana çok büyük bir ivme 
kazandırdı. 

Bir gün, Danimarka 
Büyükelçiliği de yapan 
diplomat Mehmet 
Dönmez kapımı çaldı, 
‘Ben de Atatürk Lisesi 
mezunuyum. Beş kitabını 
Amerika’ya gönderdim. 
Sen nasıl bir şeysin, ne-
reden çıktın böyle?’  dedi. 
Bu övgü beni çok mutlu 
etti. Yine bir sefer, Doçent 
Ayvaz Morkoç ve Celal 
Bayar Üniversitesi’nde 
edebiyat doçenti olan 
eşi kitabımı okuyup çok 
beğendiklerini söylediler. 
Uzun sohbetin ardından 
muayenehanemdeki 
fotöye bakıp ‘Efe Bey, bu 
fotöyü bırakın, yazmaya 
bakın. Sizin dünyaya 
geliş nedeniniz yazarlık’ 

dedi eşi. Bu çok ağır bir 
laf, ben bunu tokat gibi 
yedim. 

Mor ve Sarı’ya hiç 
tanımadığım insanlardan 
gelen bu tepkiler beni 
oturup roman yazmaya 
itti. Kendi aşk hayatımı 
konu alan ‘İstanbullu 
60’lar’ı yazdım. İstan-
bullu 60’lar’ı yazmam 
tam bir yıl sürdü. Hemen 
ardından, babam ilk aşkı 
Samiye ile olan hikayesi-
ni bana anlatmıştı; onu 
konu alan ‘Aşk Duyura-
madığım Çığlığımdır’ı 
yazdım. 

Sonra Sis ve Rüzgar mı 
geliyor?
1600 sayfa kendi hikaye-
mi, 450 sayfa babamın hi-

kayesini yazdık-
tan sonra bende 
sermaye bitti ve 
kurguya başla-
dım. Leyla ile 
Mecnun, Ferhat 
ile Şirin vs. bu-
gün yaşasa nasıl 
bir aşk olurdu? 
Bunu düşünüp 
yazmaya karar 
verdim. Platonik 
bir aşk yazmak 
istiyordum. Ben 
aşk yazarıyım. 
Aşk günümüzde 
bilinmeyen ve 
tercih edilme-
yen bir şey. Ben 
ölmüş bir şeyi 
diriltmek istiyor-

dum. Oturdum ve ‘Sis ve 
Rüzgar’ çıktı. 

Bodrum’un Sevi Perisi 
peki... O nasıl çıktı?
Şadan Gökovalı’yı bilir 
misin? Cevat Şakir Ka-
baağaçlı’nın manevi oğ-
ludur. Yunan mitolojisine 
hakim bir profesördür, 
benim de arkadaşımdır. 
Ona bir Bodrum romanı 
yazsam içinde ne olma-
lı diye sordum. Direkt 
cevap verdi: Sabırlık otu... 
Toprağına göre ne zaman 
olacağı belli olmayan bir 
şekilde ömrü boyunca bir 
kez çiçek açıyor ve çiçek 
açtığında ölmeye başlıyor. 

Açtığı çiçek onun sonu 
oluyor yani. Kuru çiçekle-
rin rüzgarla dağıldığı her 
yerden de tekrar çıkıyor. 
Bunu aldım. İşte Bod-
rum’un Sevi (Aşk) Perisi 
böyle çıktı. 

En son çıkan kitabınız da 
Zaman Kırılmalarında 
Aşk değil mi?
Niye illa insanlar arasında 
aşk olsun ki? Orada da iki 
hayvanın aşkını anlatmak 
istedim. Hangi hayvanlar 
olsun diye çok düşündüm. 
24 saat yaşayan Mayıs 
Kelebeği var, sonradan 
öğrendim ağız ve sindirim 
sistemleri yokmuş. Bir şey 
yiyemiyor bu 24 saatte 
benim istediğim gibi sa-
dece aşk var. Gidip gölde 
binlerce yumurta bırak-
tıktan sonra ölüyor. O aşk 
onu öldürüyor. En kısa 
yaşayan bu makroskobik 
hayvana 150 yıl yaşayan 
bir kaplumbağa âşık olsa 
çok çarpıcı bir şey olur 
dedim. Zaman Kırılma-
larında Aşk’ta da bunu 
yazdım. Anlatılacak gibi 
değil, okumayı gerektiren 
muhteşem bir aşk o. 

2007’den beri yazıyor 
olsanız da romanlarınız 
2020’den bu yana bası-
lıyor...
Evet, benim kitapla-
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Erginer’le söyleşiyi Yayın Kurulu üyemiz Gizem Bayraktaroğlu 
gerçekleştirdi.

‘Leyla ile Mecnun, 
Ferhat ile Şirin vs. bugün 

yaşasa nasıl bir aşk 
olurdu? Bunu düşünüp 
yazmaya karar verdim. 
Platonik bir aşk yazmak 

istiyordum. Ben aşk 
yazarıyım.’

➔

Erginer’in hastalarından biri de geçtiğimiz yıl 
yitirdiğimiz İlhan İrem’di. Kupürde ‘Köprü’ albümünün 
yayımlanmasından önce gazetenin arzusu üzerine 
hazırlanan mizansen görünüyor.



içimizden biri
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rımla ilgili satılıp satıl-
maması kaygım yok. İlk 
başlarda kitaplarımın 
okuyucuyla buluşmaması-
nı bir karabasanda çığlık 
atıp sesini duyuramamak 
olarak yorumluyordum; 
ama şimdi çok iyi olduğu-
mu ben kendim biliyo-
rum. Dişhekimliğinden 
aldığım üç aylık emekli 
maaşımla hayatımı oturt-
tuğum ve lükste gözümüz 
de olmadığı için oğlum 
Emrah’ın kurduğu Medeci 
Yayınevinde üç ayda bir 
kitaplarım basılıyor. 
Sebebi, maaşı üç ayda bir 
almam...

Henüz basılmamış ro-
manlarınız da var. Biraz 
da onlardan bahsedelim 
mi?
Her şeyi hazır; sırada 
seçimlerden sonra bastır-
mayı düşündüğüm ‘Sesler 
ve Renkler’ var. Bunu da 
2015’te yazdım aslında. 
Fa minör Re minöre 
âşık olursa ya da kırmızı 
turuncuya aşık olursa ne 
olurdu onu anlattım. 

Neden Van Gogh re-
simler yapıyor muhteşem 
oluyor da resim kursuna 
giden Hatice 
teyzenin yaptıkları 
eser olmuyor ya 
da aynı notaları 
kullananlardan 
kimi Beethoven, 
Chopin, Itrî, 
Dede Efendi 
oluyor da bazısı 
olamıyor sorusu-
na cevap ara-
dım. Sonra şunu 
buldum: Spekt-
rumu kesen yedi 
renk ve yine yedi 
tane ses (nota) 
var. Ressam ve 
müzisyenlerden 
özel yaratılmış 
olanlar renkler ve 
seslerin birbirle-
rine olan aşkını 

algılayıp bunu 
kullanabiliyor. Yan 
yana geldiklerinde 
‘’vuslat’’ oluyor. 

Sonra sırada han-
gi roman olacak?
Mavi Vals... 
2012’de yazıldı. 
Sokakta araba 
yıkayan, okuma 
yazma bilmeyen, 
hafif kekeme, tikle-
ri olan, taciz gören, 
Basmane’de bir 
otelde yatan, ger-
çekte de tanıdığım 
bir karakterin iyi 
eğitimli, yüksek tahsilli, 
piyano çalan, son derece 
entelektüel, Alsancak’ta 
yaşayan dul bir kadın-
la aşkını yazdım. Aşk 
anlarında mesut bir evrim 
geçiriyor.

Bir diğeri ‘Ihlamur 
Çiçekleri’. Çok sevdiğim 
hukuk profesörü bir abim 
var. Ihlamur Çiçekleri 
onun annesi olan Zey-
nep Hanım’ın hikayesini 
anlatıyor. Annesi Zeynep 
Hanım doğarken ölüyor 
ve Zeynep Hanım ömrü 
boyunca anneannesi ile 
dedesi tarafından anne-

sini öldürmekle suçlanıp 
bir suçlu psikolojisiyle 
yaşıyor. 

Tam ne yazayım diye 
düşündüğüm bir dönem-
de oğlunun ölümünden 
sonra taziyeye gittiğimiz 
demans olmuş Zeynep 
Teyze’nin bize ‘Biliyor 
musunuz ben hayatım 
boyunca hiç beyaz çama-
şır giymedim hep siyah 
giydim çünkü annemi 
öldürdüm’ diye anlattığı 
bu hikâyeden çok etkile-
nip yazdım.

Yeni yazdığınız bir şeyler 
var mı?

Sekiz aydır ‘Do-
kuzuncu Roman’ı 
yazıyorum. Ger-
çekten dokuzuncu 
ve son romanım 
olacak. Orada 
içimi dökmek 
istedim. İşin içine 
din, felsefe kattım. 
Hazırlık süreci 
de yorucu oluyor. 
Tevrat’ı, İncil’i 
okudum. Bu kitap 
için bir sinagogda 
haham ile görüşe-
ceğim.

Yazarken bir 
çırpıda mı ya-
zarsınız, tarzınız 
nasıl?
Yazarlık müthiş 

disiplin isteyen bir şey. 
Hele ilk 5-6 yıl inzivaya 
çekildim diyebilirim. Bana 
ilham gelmiyor; sanki 
bilinen bir şeyi yazıyor-
muşum gibi geliyor. 

Bir gün sanki bana dikte 
ettirilen şeyleri değil de 
tersini yazmayı denedim, 
kafa tuttum ertesi gün 
okuyup beğenmeyince 
yeniden o zaten biliyor-
muşum gibi olan şeyleri 
yazmaya devam ettim. 7.-
8. katta sessiz bir ortamda 
konsantre olup yazmaya 
başlıyorum başlayınca 
tıkır tıkır devam ediyor. 
4-5 saatte ortalama 1-1,5 
sayfa yazıyorum.

Yazarken mutlaka ceviz, 
üzüm yer yeşil çay içerim. 
Her gün beni mayalaması 
için güne bir önceki gün 
yazdıklarımı okuyarak 
başlarım. Ve bazen okur-
ken ek yaptığım şeyleri, 
bu yazılmadığı için eksik 
kalmış diye düşündük-
lerimi birkaç satır sonra 
zaten birebir yazdığımı 
görüp şaşırırım. Aslında 
edebiyatta konunun öne-
mi yoktur. Önemli olan 
tamamen nasıl anlattığı-
nızdır. Bak Sait Faik’in 
Hişt Hişt’ine ya da 
Kırmızı Dülger Balığının 
Hikayesi’ne...

Roman bitince ne 

‘Aslında 
edebiyatta 

konunun 
önemi yoktur. 

Önemli olan 
tamamen nasıl 
anlattığınızdır. 

Bak Sait Faik’in 
Hişt Hişt’ine 

ya da Kırmızı 
Dülger Balığının 

Hikayesi’ne...’

Meslektaşımız Efe Erginer, Alsancak’taki 
muayenehanesinin ilk yıllarında. ➔



oluyor?
Ben bir kere bir roman 
yazdım mı bitince bunun 
kayda geçip herkes 
tarafından bilinmesini 
isterim. Ama roman 
yazarken tamamen başka 
bir dünyada yaşıyorsun. 
Onlarla yaşayıp tüm mah-
remiyetlerini biliyorsun. 
Bu yüzden bu hikayeleri 
paylaşınca aynı zamanda 
da kendimi bana anla-
tılan sırları başkalarına 
anlatmışım da günler-
ce, haftalarca, aylarca 
beraber yaşadığım bana 
güvenen insanlara ihanet 
etmiş gibi hissediyorum. 
Berbat bir duygu.

Peki neden hep aşk?
En iyi bildiğim şey. İna-
nırım, hayatımda bir iki 
defa aşık oldum. Ne oldu-
ğunu bilirim. Aşk insanı 
çarptı mı yıldırım gibi bir 
şey. Herkese göre birçok 
tarifi var; çünkü dinamik 
bir olay. Ben daha çok 
ilahi yönüne takılırım. En 
son ölümsüzlüğü yaşamak 
diye tarif ettim. 

Tanrı hepimize nefesin-
den üflemiş; hepimizde 
ilahi bir güzellik var. 
Çirkin yoktur, bakmakla 
alakalı her şey. Bu ruh 
ikizi vs. diye adlandırılan 
şeyleri ben insanların 
içindeki ilahi parçanın 
görülmesi olarak yorum-
luyorum. Mevlana, Yu-
nus Emre de hep bunu 
araştırmış. 

Aşk aynı zamanda 
köklenmektir; ama şimdi 
insanlar yaşamın verdiği 
yükün altında ezilip başka 
şeylerin derdine düşüp 
kök salamıyorlar. Onu 
içlerinde yaşayıp belki 
söylemiyorlar. Bu duygu 
bende çok, benim serma-
yem bu. Böyle başladım 
ve sonra aşkları rafine de 
ettim. Aşk bana göre düz 
yazı ile anlatılamayacağı 

için her romanımda 5-10 
şiirsel anlatım var. Şiir 
kitabım ‘Gönül Masatla-
rım’ böyle doğdu. Baktım 
100-110 tane böyle şiir 
yazmışım. Onları birleş-
tirdim, roman aralarında 
körelmeyeyim diye gönlü-
mü şiirle bilediğim için de 
bu adı verdim. 

Başka türde yazdınız mı?
Toplam beş kategoride 
yazdım. İki anı kitabım 
var. Birini konuştuk, 
diğeri ‘Yaverinin Sesinden 
Bir Başka Atatürk’. Dokuz 
tane aşk romanım, bir şiir 
kitabım dışında basılma-
yan bir de hikayem var: 
Aşkı Arayan Adam... 
Dört tane de tiyatro dra-
ma var.

Dramları sergiletmeyi 
hiç düşündünüz mü?
Ben sinemanın anlatımı 
ve tiyatronun canlılığını 
birleştirmek için dramaya 
sinema da koydum. Adına 
da DramaSin dedim. 
Daha uzun yazmış olsam 
da tadında olması için 
kısa tuttum. Sinema kısmı 
20 dakikalık. Belki daha 
önce denendi başarılı 
olamadı; ama ben başarılı 
olduğuma inanıyorum. 

Birinde 60’ları 
anlattım ki 76 
yaşındayım; 
yaşım itibarıyla 
burada dönem-
sel yansıttığım 
şeyleri şimdi-
ki gençlerin 
yazamayacağını 
düşünüyorum. 
Bir diğeri tiyatro 
içinde tiyat-
ro... Üçüncüsü 
gelişmiş insanlar 
atölyesi... İnsa-
nın özünde varsa 
çile çekerek olgunlaştığını 
yoksa çilenin onu dağıttı-
ğını anlatıyor.

Sanatın başka alanlarına 
da ilgi duyuyor musu-
nuz?
Üniversite 3. sınıfta 
babamla aram açılınca 
kendi kendime para ka-
zanabileceğim bir arayışa 
girdim. Meşhur Stil fotoğ-
rafçısında fotoğraf çekilip 
Ses mecmuasının kapağı 
için yapılan elemelere ka-
tıldım. Seçilince mutlaka 
bir filmde oynatıyorlardı. 
İlk elemeyi geçtim ikinci-
de elendim. Bir film şirke-
ti yine de bir şekilde bana 
ulaşmış ve Angelique film 
serilerinden Angeliuqe 
Osmanlı Sarayı’nda olan 
da oynamam için teklif 
geldi. Çok sevinip gittim. 

Bir şey söylenmedi ama 
herhalde figüran olurdum. 
Sette beklerken bir adam 
‘Evladım, dişhekimiymiş-
sin. Sanki oynayacaksın 
da ne olacak? Sen bu 
işler hiç girme’ deyince 
vazgeçip döndüm. Sonra 
babamla aram düzeldi ve 
bu bir anı olarak kaldı. 

Mor ve Sarı’yı yazma 
fikri ortaya çıkmasaydı 
hala dişhekimliği yapı-
yor olur muydunuz? 
Olurdum. Mor Sarı’nın 
ivmesi benim hayatımı 
değiştirdi. Şimdi muaye-
nehanemi kapattım; alet-
leri hibe ettim. Ofis olarak 
kullanıyorum. Çünkü 
yazmak odaklanmayı 
gerektiriyor ve çalışırken 
dikkatim dağılır, bu bir. 
İkincisi, belli bir yaşa 
geldiğim için ne kadar çok 
eser bırakırsam benim 
için o kadar iyi ve bunun 
için sadece yazmam gerek 
diye düşündüm. 

Soruyu tersten sorarsak, 
geriye dönerseniz en ba-
şından yazar olmak ister 
miydiniz?
Evet isterdim; ama buna 
karar vermemde maddi 
şeyler de etkili olurdu. 
Yine de hayatım boyunca 
zaten bir şekilde yazdım; 
çünkü kendimi yazmakla 
görevli hissediyorum…
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Yine muayenehanesinde 39 yıllık eşi 
Şahika Hanımla.

Erginer, 2021’de İzmir Dişhekimleri Odası’ndan 
50. Yıl plaketini aldığı gün eşiyle birlikte.

‘Bu hikayeleri paylaşınca 
aynı zamanda da 

kendimi bana anlatılan 
sırları başkalarına 

anlatmışım da günlerce, 
haftalarca, aylarca 
beraber yaşadığım 

bana güvenen insanlara 
ihanet etmiş gibi 

hissediyorum. 
Berbat bir duygu.’



edebiyatta dişhekimliği
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İ ran Edebiyatı ve sineması bir okur ve izleyici olarak 
her zaman ilgimi çekti. İran halkının her şeye rağmen 
günümüze kadar taşıdığı kadim uygarlıklarının ve 

birikimlerinin izlerini, ülkelerinde ve sürgün edildikleri 
ülkelerde ürettikleriyle görüyoruz, izliyoruz. İran’daki 
kadınların yürüttükleri mücadele ayrıca hayranlık ve 
umut verici, yol gösterici. Adını ilk kez duyduğum İranlı 
kadın bir yazarın Türkçedeki tek romanını da elbette 
okumak gerekti.

Feriba Vefi’nin Uçup Giden Bir Kuş romanını okuyalı 
aslında epey bir zaman oldu, pandemiden önceydi. Tüm 
notlarımı almış, TDB Dergisinin Dişhekimliğinde Edebiyat 
bölümü için yazmak üzere kaydetmiştim. Ancak uzun bir  
süre sonra bu roman hakkında yazmak mümkün oldu.

2002 yılında yayınlanan Perende-i Men Feriba Vefi’nin 
ilk romanı ve yayınlandığı yıl İran’da çok sayıda ödül 
almış. Roman Türkçeye Uçup Giden Bir Kuş adıyla Lale 
Javanshir tarafından çevrilmiş.

İran’dan
uçup giden 
bir kuş

Emel Eroğlu*

Verita Yayınevi
1. baskı 2016

Uçup Giden 
Bir Kuş 
Feriba Vefi 
Çev: Lale Javanshir 

* Dişhekimi, TDB 13. dönem Merkez Yönetim Kurulu üyesi

TDBD Yayın Kurulu üyesi
Emel Eroğlu

Roman, günümüz İran’ında, büyük bir kentin kenar 
mahallelerinden birinde, yıllarca kirada süründükten 
sonra borçlanarak zorlukla aldıkları bodrum katında 
kocası ve büyüğü erkek, küçüğü kız olan iki çocuğuyla 
yoksullukla mücadele ederek zorlu bir yaşam süren kadın 
kahramanımızın ağzından yazılmış.

Bu kısa romanda otuz beş yaşlarındaki hikaye 
anlatıcısının monoton hayatın sıkışmışlığında, geçmişin 
yükü ve geleceğin belirsizliği arasında var oluş çabasına, 
dile getiremediği pişmanlıklarına, kaygılarına, çelişkilerine 
ve özlemlerine tanık oluyoruz. Roman bu kadın anlatıcının 
çocukluk ve ergenlik yıllarına ait anılara dayanıyor.

Birinci şahıs dilinin kullanılması, özne 
anlatıcı,  kadınların iç dünyasının sade, içten ve samimi bir 
şekilde anlatabilmesine olanak sağlıyor. Kadının adının 
olmaması, yazarın kadın sorunlarına yaklaşımı açısından 
da feminist bakışını ortaya koyuyor.

Romanın tümünde kadının çocukluk ve ergenlik 
dönemi anıları ve bugünkü yaşamı “birey olma” çabasının 
boyutlarını göstermesi açısından değerli. Bütün vaktini 
evde geçiren, kendini sadece aile birliğini korumada ve 
kadınlık görevini yerine getirmede sorumlu gören kadının 
herkesten bağımsız bireysel kimlik arayışı ve yaşadığı 
kimlik bunalımı kadınların ortak sorunu. Kadınların kendi 
yaşamından mutlaka izler bulacağı bir roman bu.

Romanın sonunda kocasının evi sattıktan sonra 
gideceğinden artık emin olan Kadın anlatıcımız, onu uçup 
giden bir kuşa benzetir; “Birisinin kuşu bir yerden uçarsa, 
o yerde artık zor kalır. Kendi evinde yabancı olur. Acaba 
benim de bir kuşum var mı? Kendi kuşum?.” diye sorar.

Tüm kadınların bir gün evlerinden, kocalarından, verili 
kimliklerinden sıyrılıp uçarabilecekleri birer kuşları olsun!



A ma ben her şeyi çok iyi 
hatırlıyorum. Yüzümün 
bir tarafı hep şiş durum-

daydı. Sürekli ağzımı kötü kokutan 
çürük bir dişim vardı. Beni doktora 
götürdüklerindeyse artık iş işten 
geçmişti, diş çekilmeliydi. Diş 
ağrısıyla, dişçi aletlerinin demir 
kokusuyla ilgili o kadar çok anım 
var ki, bazen normal insanlardan 
iki kat fazla dişim varmış gibi bir 
hisse kapılıyorum. Tabii, şimdi o 
dişlerin yarısı bile kalmadı. Daha 
lokmayı çiğnemeden yutmaktan ve 
mide ekşimesinden bahsetmiyorum 
bile. Gülümsemeyi nereye koyalım? 
Sanki dişlerimin değil de gülüşleri-
min mahvedildiğini hissediyorum. 
Bu yüzden ağlarken daha rahatım. 
Ama güldüğümde karşımdaki kişi 
dişlerime söylediklerimden daha 
çok dikkat gösteriyor.

Babam beni görünce “Takma diş-
lerimi verir misin?” diyordu.

Babamın takma dişlerinin bar-
daktaki sudan çıkarmak, sonra da 
dişleri damağına yerleştirilmesini 
izlemek; bundan daha zor, kötü iş 
olamazdı.

“Diş iyi bir şey” diyordu.
Şaşkınlıkla yüzüne bakardım. 

Dişten kastettiği o dişler mi. yoksa 
başka bir şey mi bilemezdim. Hatta 
gülümsüyor mu, yoksa dişleri mi 
daha iyi yerine oturmamış anlaya-
mazdım. Islak takma dişleri parıl-
dardı. Dişlerim öncekinden daha 

çok sızlıyordu ve onların geleceğini 
gözlerimin önünde görmek hiç de iç 
açıcı değildi. Birileriyle konuşmayı, 
durumdan şikayetçi olduğunu söy-
lemeyi çok istiyordum; ama annem 
sızlanarak çamaşır yıkıyor, babam 
ise söylediklerimden hiçbir şey an-

lamıyordu. Zayıf güçsüz bir insanı 
yargılama hoş değil. İnsandaki hak 
arama isteğini öldürüyor. “Fıstık var 
mı?” 

Annem yılan gibi fısıldayarak 
leğenin başından kalkıyordu.

“Şu adamın kalbi dursa da midesi 

çalışmaya devam edecek.”
Babama bakıyordum. Gülümsü-

yor muydu, yoksa yapay dişlerini mi 
gösteriyordu, yine anlayamıyordum.

Emir heyecanlı bir ses duydu 
mektubu okudu. Ben gülümsüyor-
dum. Gülüşü güzel yabancı ha-
nımlar böyle gülmezler, biliyorum. 
Çünkü hiç şık değil. Bembeyaz par-
lak dişlerin yerine, birkaç tane sarı, 
kaplamalı diş görünüyor ağzımda. 
(s. 72)

* * *
Darling’in kirpikleri ağırlaşacak 

ve dişhekimlerinin ofisindeki fotoğ-
raflara benzer biçimde, kocaman 
esneyecek. Bu esneyişin iyi yönleri-
ni ne olduğunu ona hatırlatıyorum. 
Darling’in çürük dişlerinin tedavi 
masrafını bir an önce planlamak 
gerekir. (s. 109) 

* * *
Şehla, “Mehin şu Uzun Ali’yi 

nereden bulmuş?” diyor 
Fotoğrafı elinden alıp bakıyo-

rum. Uzun Ali’nin dişleri parlıyor. 
Zannımca iki farklı ırktan doğma. 
(s. 133)
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Feriba 
Vefi

İ ranlı romancı ve öykücü. 1963’te 
Tebriz’de doğdu. Daha çok kısa 

öyküleriyle ün kazandı. İlk öykü kitabı 
Sahnenin Derinliğinde 1996 yılında, 
ikinci öykü kitabı Gülerken Bile ise 
1999’da yayımlandı. Vefi’nin ilk romanı 
Uçup Giden Bir Kuş Gibi İran’da büyük 
bir yankı uyandırdı; ülke çapında 
pek çok ödüle değer görülen eser 
İngilizce, Almanca, İtalyanca ve Kürtçe 
(Soranî lehçesi) gibi dillere çevrildi. 
2004’te yayımlanan Tarlan romanını 
Tibet Rüyası (2005), Sokaktaki Sır 
(2008) ve Mehtap (2011) romanları 
izledi. Edebi çalışmalarına Tahran’da 
devam ediyor.

‘Babam beni görünce 
“Takma dişlerimi verir misin?” 

diyordu.
Babamın takma dişlerinin 

bardaktaki sudan çıkarmak, 
sonra da dişleri damağına 

yerleştirilmesini izlemek; 
bundan daha zor, 
kötü iş olamazdı.’
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William Trevor
Çeviri: Püren Özgören

Yüz Kitap
Öykü

228 s., 1. baskı 2019

Hayal kadar kırılgan
hayat kadar gerçek 

2016 yılında kaybettiğimiz İrlan-
dalı yazar William Trevor 

İngiliz dilinde yazan en iyi öykü yazarları 
arasında gösteriliyor. Çok sayıda öykü ve 
romana imza atan Trevor’ın dilimize çev-
rilen ilk yapıtı Yağmurdan Sonra adlı öykü 
kitabı. Püren Özgören’in çevirdiği, Yüz 
Kitap tarafından yayımlanan kitapta on iki 
öykü yer alıyor. 

Öyküler genellikle İrlanda’nın kırsalında 
geçiyor. Öykü kahramanları çoğunlukla 
yalnız insanlar. Varlıklarını sürdürmek için 
yalan söylüyorlar, gerçeği gizliyorlar, aldatı-
yorlar, aldatılıyorlar, tökezliyorlar. Öyküler 
küçük bir anla başlıyor, genişliyor, geçmişle 
şimdi arasında kerelerce gidip geliyor ve 
serpiliyor. Zaman, Trevor’ın elinde kurma-
canın en önemli kozu hâline geliyor. Verdiği bir 
söyleşide zamanı havaya benzeten yazar, zamanın 
her zaman orada olduğunu, insanları değiştirdiği-
ni, karakterleri şekillendirdiğini söylüyor. Hafıza-
nın da tıpkı zaman gibi karakteri şekillendirdiğini 
vurgulayarak “Hatırlama biçiminiz sizi siz yapar” 
diyor. 

Kitapta yer alan ilk öykü olan “Piyano 
Akortçusunun Karıları” yukarıda saydığımız 
karakteristikleri taşıyan, benim de kitapta 
en beğendiklerim arasında yer alan başarılı 
bir öykü. Öykü şöyle başlıyor: 

“Violet piyano akortçusuyla adam 
gençken evlendi. Belle ise onunla yaşlı bir 
adamken evlendi. 

Öyküde bundan daha fazlası vardı, çünkü 
piyano akortçusu Violet’i ilk eşi olarak se-
çerken Belle’i bir yana atmıştı, ikinci evlilik 
duyurulduğunda herkesin ilk aklına gelen 
şey bu oldu. “Eh, Belle’e adamın enkazı 
nasip oldu,” dedi mahalledeki çiftçilerden 
biri; hınçla, kinle konuşmuyor, yalnızca bir 
olguyu kendi bakış açısından dile getiriyor-
du. Diğerleri de onun gibi düşünüyordu, 

ama onlara kalsa meseleyi başka şekilde ifade 
ederlerdi.”

İlk evliliğin üzerinden kırk yıla yakın zaman geç-
miştir. Violet’i kaybeden, isminin Owen Francis 
Dromgould olduğunu öğrendiğimiz piyano akort-
çusu artık genç değildir. Saçlarına aklar düşmüş-
tür. Dizindeki mafsal iltihabı daha da azmıştır. 

Kitap

TDBD Yayın Kurulu üyesi
Tuğba Gürbüz

➔
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Üstelik de kördür. Nikâh aynı kilisede kıyılmakta-
dır. Yazar, tören sırasında yaşananlara dair küçük 
ayrıntıların her birini geçmişe dönme ve her iki 
nikâhı ve eşi kıyaslama fırsatı olarak kullanır. 

Bu sayede Violet ve ilk evlilikle ilgili pek çok şey 
öğreniriz. Örneğin piyano akortçusunun Violet ile 
evlenmeden önce birtakım etkinliklerde keman 
çalarak ve zamanla edindiği bir beceriyle iskem-
le ya da koltukların hasır oturaklarını onararak 
geçimini sağladığını, piyano akort etmeyi yeni 
öğrendiğini ve yalnızca hayır işi olarak gördüğü-
nü. Bu beceriyi profesyonel zemine taşıyan Violet 
olmuştur. Eşini arabayla uzak köylere, kasabalara 
taşımış, yol masrafını da hesaba katarak hizmet 
için bedel tayin etmiş, bir sonraki akort tarihini 
günlüğe işleyerek takip etmiş, yıllarca bu düze-
ni devam ettirmiştir. Dahası geçen yıllar içinde 
adam, dünyayı, gittikleri evleri, geçtikleri yolları, 
evin içini, bahçeyi, dışarıda uzanan manzarayı Vi-
olet’in kelimeleriyle görmeye başlamıştır. Birlikte 
geçirilen uzun yıllar neticesinde çevresi 
ve içinde yaşadığı gerçeklik Violet’in 
kelimeleri ile biçimlenmiş, aydınlan-
mıştır. 

Belle ise ilk gelinden beş yaş küçük ve 
çok daha güzeldir. Yıllar içinde fiziken 
çöken, kamburlaşan, pek de şık giyin-
meyen Violet’in aksine hâlâ genç kız 
gibidir. Yıllarca aile işinde ağabeyleri 
ile çalışmış, onlarla yaşamaya devam 
etmiştir. Onlarla yaşadığı evin arka 
bahçesinde baktığı tavuklar dışında 
kendisine ait hiçbir şeyi olamamıştır. 
Şimdi evlenip Violet’in ailesinden kalan 
evde, Violet’in kurduğu düzen içinde 
yaşamak durumundadır. Tavuklardan 
gına geldiği için onları yanında ge-
tirmediğine pişmandır. Dokunduğu, 
kullandığı her şeyde Violet’in izi vardır. Kanlı 
canlı olan, yaşayan kendisi de olsa, Violet varlığını 
yalnızca eşyada değil aynı zamanda adamın tüm 

alışkanlıklarında ve gerçeklik algısında sürdürdü-
ğü için Belle için için kızmakta, ev içinde küçük 
değişiklikler yapmakta, yalnızca kendine ait olanın 

sınırlarını genişletmeye çalışmaktadır. 
Belle’in Violet’in kör adamın gözü 

olduğunu algılaması öykünün dönüm 
noktasıdır. Bu andan itibaren Belle 
adamın piyano akort etmeye gittikleri 
her ev, tanıdıkları her yüz için çelişkili 
kelimeler kullanacak, eşinin algısını 
ve güvenini yerle bir edecektir. Piyano 
akortçusu ilk evliliğinde yalnızca fizik-
sel olarak kördür, şimdi psikolojik ola-
rak da körleşmektedir. Trevor adamın 
bu kırılgan hâlini çok güzel aktarır. 

“Owen Dromgould parmaklarını 
ağaç gövdelerinde gezdirmişti. Yap-
rakların dış çizgilerindeki farklılıklar-
dan, ağacın cinsini söyleyebiliyordu; 
dikenlerinden katırtırnağı ile böğürt-
len çalısını ayırabiliyordu. Kuşları 

cıvıltılarından, köpekleri havlamalarından, 
kedileri de bacaklarına temaslarından tanıyordu. 
Mezartaşlarındaki harfleri, orgdaki, kemanın-
daki jödorgları biliyordu. Kırmızıyı görebiliyor-
du; çobanpüskülündeki ve dağ muşmulasındaki 
yemişleri de. Lavantanın ve kekiğin kokusunu 
alabiliyordu. Bütün bunlar elinden alınamazdı. 
Mutfak dolaplarındaki topuzların rengi bir gece-
de atsa, solsa önemli değildi. Mutfaktaki porselen 
abajurda, daha önce duymadığı bir çatlak olsa, 
önemli değildi. Önemli olan, hayal kadar kırılgan 
bir şeye verilen zarardı.” 

Adamın hayatı tümüyle çelişkiler yumağı olup 
çıktığında bile yeni eşine serzenişte bulunmak 
yerine durumu kabullenir. Hakkını talep ettiği için 
ona kızmaz. Ne de olsa haklar zarar vermeden, 
kırıp dökülmeden kazanılmayacaktır. Böylece 
dile getirilmeyenin ağırlığı, etkisi okurun içinde 
büyümeye devam edecektir. Trevor’ın yazarlıktan 
muradı da muhtemelen daha ötesi değildir.

‘Piyano akortçusu Violet’i 
ilk eşi olarak seçerken Belle’i 
bir yana atmıştı, ikinci evlilik 

duyurulduğunda herkesin 
ilk aklına gelen şey bu 

oldu. “Eh, Belle’e adamın 
enkazı nasip oldu,” dedi 

mahalledeki çiftçilerden biri; 
hınçla, kinle konuşmuyor, 
yalnızca bir olguyu kendi 

bakış açısından dile 
getiriyordu.’



vaaar’ diye bağırır. Nasıl olsa Tolon’a kimse koşarak 
yetişemeyecektir. Yıl 1962 yılı olduğundan o zaman-
lar okulda hazır bekleyen araba falan da yoktur. 
Sonuçta iskeletler alınmış, masum hırsızlık amacına 
ulaşmıştır. 

Tolon Tosun’un şakacılığını asker arkadaşı İlhan 
Çenesiz’in anlattıklarıyla tescilliyoruz: ‘Tolon asker-
liğimiz sırasında 60 kilo olduğunu tahmin ettiğim, 
boyu 1.60’dan biraz fazla, minyon bir gençti. Bölü-
ğün neşe kaynağıydı. Espri birikimi, hazır cevap-
lığı hayranlık uyandırıyordu. Yarısından fazlası 
üniversite mezunu olan, aktör Metin Serezli’nin de 
bulunduğu bölükte nazar boncuğu gibiydi. İpana 
diş macunu piyasaya yeni sürülmüştü. Bir tüp 
İpana macunu almış. Yemek masasında Tolon’un 
elinde macunu gören saf arkadaşlarımız ne olduğu-
nu sorduğunda, krem peynir diyor, ekmeğe sürüp 
yiyormuş gibi yapıyor ve abartılı bir şekilde lezzetli 
olduğunu gösteren tavır sergiliyor. Arkadaş ısrarla 
kendi ekmek dilimine de sürülmesini isteyince, bin 
bir nazla ekmeğe İpana’yı sürüyor. Arkadaş koca-
man lokmayı hart diye ısırınca kıyamet kopuyor ve 
tatmin ettiğinizi sanıyorum; ismi Halil olan arkada-
şın adı İpana Halil kalıyor.’

Tolon Tosun, iskelet çalarken Kabataş’tan ‘beş 
dakikada Beşiktaş’ sözünü doğrulayan bir hızla koş-
muşsa da o bir maratoncuydu… İlk resmi koşusunu 
27 Ocak 1948 Pazar sabahı saat 09.30’da yapar. Bu 
kadar detaylı nereden mi biliyorum? Çünkü Tosun, 
hemen hemen tüm koşularını yazdığı bir anı defteri 
tutmuş. Bu anı defterinde o günden şöyle bahsedi-
yor: ‘27 Ocak 1948 Pazar sabahı saat 9.30 Mohaç 
kır koşusu Mecidiye köyünde yağmurlu bir havada 
başladı. Koşuya 127 kişi girdi, mesafe 3000 m. Bu 
koşu hayatımın ilk müsabakasıydı onun için çok 
korkuyordum.’ 

Bu ilk koşusunda, koşunun son 20 metresinde 
arkadan gelen iki kişi onu geçince sekizinci olur. İlk 
koşusu için yine anı defterine “o kadar halsizdim ki 
koşudan sonra ayakta dahi duramadım” diye yazan 

‘Hırsıııız vaaaar’ bağırışı gecenin sessizliğini 
bozar. Ses o zamanki adıyla ‘Güzel Sanat-
lar Akademisi’nin bahçesinden gelmekte-

dir. Bu ses üzerine elinde tahta bir bavulla genç bir 
adam Beşiktaş yönüne doğru olanca hızıyla koşmaya 
başlar. Öyle bir koşar ki yetişene aşk olsun! 

Zaten koşarak yetişmeleri de mümkün değildir. 
Çünkü koşarak kaçan genç adam Beşiktaş Jimnastik 
Kulübü’nün atletidir. Adı da ‘Tolon Tosun’... Genç 
adamın elindeki tahta bavulda insan iskeletleri var-
dır. Yanlış okumadınız; insan iskeletleri… 

‘MASUM’ BİR HIRSIZLIK
Tosun, aynı zamanda tıp fakültesi öğrencisidir. Okul-
larında ders için insan iskeletlerine ihtiyaç vardır. 
Öğrenciler iskeletleri bir yerden bulamayınca, bir 
arkadaşı Güzel Sanatlar Akademisi’nde atıl duran 
iskeletlerden bahsedince o arkadaşıyla beraber bu 
iskeletleri masumane bir amaç için çalmaya karar 
verirler! Tolon Tosun, akademi binasına gizlice gir-
mesine girer, hatta tahta bavul ile gelir ve iskeletleri 
bunun içine doldurur. 

Bekçiyi de atlattıktan sonra duyduğu ve ödünü 
koparıp turbo motorları çalıştırmasına neden olan 
kişi işbirliği yaptığı arkadaşından başkası değildir. 
Şakacı, muzip olan bu arkadaşlar bir hırsızlık anında 
bile birbirlerine şaka yapmaktan geri durmazlar. 
Arkadaşı Tolon’un atlet olduğunu bildiği için ‘Hırsııız 

çağrışımlar
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* Şair, yazar. Aşk-ı Salacak, Küçük Bir Ada’nın Not Defterinden Bolaman, Balkondan Düşen L, Yakışıklı Yelkovan Hazinedar’ın yayımlanmış kitaplarıdır.

Fatin Hazinedar *

Bayrak 
yarışçısı 
maratoncular

Levent parkurunda Fatih kır koşusunu birincilikle bitirirken,
16 Ocak 1955

6 Şubat 1955, Dolmabahçe, en önde Tolon Tosun 



Tolon Tosun, daha birçok yarışı bu defterinde detaylı 
anlatır. Ama atletimiz, 89. müsabakasında da fenala-
şır. Defterine “koşunun 4.cü km’sinde kramplanarak 
yarışamadım. Buna rağmen koşuyu bitirdim, çünkü 
şimdiye kadar hiç müsabaka terk etmemiştim” diye 
yazar. 

YARIŞI İLK TERK EDİŞİ...
Malesef bir sonraki yarış, onun terk 
ettiği ilk yarış olur. Hem de 40 Kilomet-
relik yarışın 39. kilometresinde... Çünkü 
bayılmıştır. Sonrasında anı defterinde 
yarış için yazdığı şu satırları okuruz. “35 
km. ve bundan sonra çok acayipleştim. 
39. km’de bayılmışım böylece hayatım-
da ilk defa bayıldım ve ilk defa koşu 
terk ettim. İlk yardım hastanesinde 
kendime geldim.”

Bu yarışı bir de birinci olarak bitiren 
takım arkadaşı Selahattin Yıldız’dan 
dinleyelim; “Bu maratona Tolon’la 
birlikte hazırlandık. Fakat Tolon biraz 
tempocu adamdı. O 5 bin - 10 bin m. 
koşularındaki temposuyla yarışı biti-
receğini hesap etmiş. Yarış Mithatpaşa Stadı’nda 
(İnönü stadı) başladı. Maçka’yı beraber çıktık. 
Mecidiyeköy, Hacı Osman bayırından aşağı sahile 
inip sahil yolundan geliniyordu. 25. kilometreye 
geldiğimiz zaman, Tolon beni büyük farkla geçmiş 
durumdaydı. 30. kilometreye geldiğimiz sırada, 
Tuncay Sözer ‘5 dakika önde senden’ dedi. Bebek’e 
geldiğimde 6,5 kilometre filan kalıyordu Mithatpaşa 
Stadına. Dediler ki ‘aranız 3 kilometre.’ Demek ki 
arayı kapatıyordum. Ortaköy’e geldiğimde yakala-
dım Tolon’u. O kadar tempoyla koşmuş ki, kendini 
bitirmiş. Büyük bir derece yapacağım diye bitirmiş 
kendini. Şeref Stadı’na kadar beraber geldik. Sonra 
arkadan seslendiler, ‘Mıgır geliyor’. Ben de kaçtım. 
Çünkü Tolon yavaş gidiyor, belki de kalacak. Birinci 
geldim, arkamdan Mıgır geldi ama Tolon yok. Son-
ra diğer arkadaşlar geldi, ‘Tolon terk etti ama bitik 
durumda!’ dediler. Yani tempoya uymuş, kendini 
harcamış.”

Tolon Tosun, bu yarıştan sonra Selahattin Yıldız’a; 
‘Bizim işimiz değil bu, bırakalım’ der. Antrenmanları 

da bırakır. Daha sonra birkaç yarışa katılır. Hatta 
dereceler de alır ama eski hevesi kalmaz. Bunun 
nedeni ise 96. yarışı bitiremeyip terk etmesidir. Bunu 
kendine hiç yediremez.

1958’e kadar yarışır. Daha sonra atletliği bırakır 
ama atletizmi bırakamaz. Beşiktaş atletizm şubesin-
de şube kaptanlığı ve yöneticilik yapar. Atletizmi faal 
olarak bıraktıktan sonra başka bir kulvarda koşuya 
başladığını görürüz Tolon Tosun’u. Tıp fakültesinden 
dişhekimliği fakültesine geçer ve 1964’te mezun olur. 

Aslında başka bir maraton koşusu içinde bir 
bayrak yarışıdır. Atletizmde böyle bir koşu yok 
diyeceksiniz! Var olduğunu şöyle açıklayayım. Tolon 
Tosun’un 1964 yılında dişhekimi olarak yeni bir 
koşuya başladığını söyledim ya işte bu koşu, daha 
doğrusu dedesinin başlattığı bir maraton koşusunun 
bayrak yarışçısıdır. 

‘PAMUK BERBER’
‘Peki ailenin ilk maratoncusu kimdi?’ sorusunun 
cevabını bulmak için yaklaşık 250 yıl geriye koştu-
ğumuzda ailenin ilk bayrak yarışçısı ‘Pamuk Berber’ 
diye anılan Kapıcıbaşı Halil Bey yolumuzu keser. 

Bugün Moldavya’nın bir şehri olan ‘Ben-
der’ o yıllarda Osmanlı İmparatorluğu 
toprakları içindeydi. Yine o zamanlar 
berberler aynı zamanda dişçilik de 
yapmaktaydı. 

‘Pamuk Berber’ dede berberdi dola-
yısıyla aynı zamanda dişçilik yapmak-
taydı. Halil Bey, bayrağı oğlu Mehmet 
Nazif Bey’e verir. Mehmet Nazif Bey 
Sultan Abdülaziz zamanında sarayın 
hem berberi hem dişçilerinden hem de 
padişahın güreş tuttuğu kişilerden bi-
riydi. Mehmet Nazif Bey iri yarı ve güç-
lü bir yapıya sahip olduğu için Sultan 
Abdülaziz, ona ‘Tosun’ lakabını takmış. 
Bu lakap daha sonra ailenin soyadı ol-
muş. Mehmet Nazif Bey bayrağı torunu 
olan yazımızın kahramanı maratoncu 

Dişhekimi Tolon Tosun’a devretmiş. Tolon Tosun da 
bu bayrak koşusunda bayrağı oğluna vermiştir. Yani 
Prof.Dr. Tosun Tosun’a… Hepimizin tanıdığı Prof.
Dr. Tosun Tosun, bu bayrağı günümüzde gururla 
taşımaktadır.

Maratoncumuz Tolon Tosun, yaşam koşusunu 
tıpkı koştuğu maraton koşularında olduğu gibi tem-
polu koşmuş, kalbi çabuk yorulmuş 1993 yılında, 62 
yaşında yarışı maalesef erken terk etmiştir.

‘Maratoncu’ yaşam maratonunu erken terk etmiş 
olmasına rağmen gözü arkada kalmaz. Bilir ki bu 
bayrak nesilden nesile devredilerek maraton devam 
edecektir. 

 Hiç kimse bu uzun koşuyu terk etmeyecektir. 
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1993 yılında yitirdiğimiz Tolon 
Tosun’un oğlu Prof.Dr. Tosun Tosun.

2 Şubat 1955, 25km’lik maraton denemesinin 24.km’si. 
Kireçburnu-Yeniköy arasında antrenör Şevki Koru BJK’lı atlet 
Tolon Tosun’a derece söylüyor.

KAYNAKLAR

• ‘Bir Maratoncu’nun Anı Defteri’ adlı çalışma / M.Şeref Özsoy
• Dişhekimleri de Berberlik Yapabilir / Tosun Tosun ile söyleşi/
 Sabah Gazetesi /30.03.2010
• Hasan Pulur ve Tolon Tosun’dan anılar / İlhan Çenesiz/ 
  www.corumhaber.net / 04.12.2015
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ürünler/duyurular

VEFAT
İstanbul Dişhekimleri Odası 

üyesi meslektaşımız 
Ünal Metin  

(1991 İstanbul Ü.D.F. mezunu) 
2 Mart 2023 tarihinde 

yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Hamit Ketenci 
(1950 İstanbul Ü.D.F. mezunu) 

28 Nisan 2023 tarihinde 
yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Mehmet Yargı 
(1973 Marmara Ü.D.F. mezunu) 

10 Nisan 2023 tarihinde 
yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Vahit Yılmaz Emes
(1961 İstanbul Ü.D.F. mezunu) 

29 Nisan 2023 tarihinde 
yaşamını yitirmiştir.

Samsun Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 
Mümtaz Erturan

(1960 İstanbul Ü.D.F. mezunu) 
21 Nisan 2023 tarihinde 

yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 
Osman Nuri Nur 

(1969 İstanbul Ü.D.F. mezunu) 
7 Mayıs 2023 tarihinde 

yaşamını yitirmiştir.

Ailelerinin ve yakınlarının acısını paylaşır, 
başsağlığı dileriz.

TDB 27. Uluslararası Dişhekimliği 
Kongresi

26-29 Ekim 2023
Congresium - Ankara
www.tdbkongreleri.org

SinoDental 2023
Çin 27. Uluslararası Dişhekimliği 
Kongre ve Fuarı

9-12 Haziran 2023
Beijing - Çin
www.sinodent.com.cn

Greater NewYork Dental Meeting

24-29 Kasım 2023 
New York - ABD
www.gnydm.com

28 Kasım - 2 Aralık 2023
Paris - Fransa
www.adfcongres.com

Fransa Dişhekimleri Birliği (AFD)
Kongresi

Kongre Kurs Sempozyum

12-15 Ekim 2023 
Ankara
www.turkpedo2023.org

29. Uluslararası Türk Pedodonti 
Derneği Kongresi

Dünya  Dişhekimleri Birliği  
FDI 107. Kongresi

24-27 Eylül 2023
Sidney - Avustralya
www.fdiworlddental.org

http://www.iad2023.org/



